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مدیرکل راه و شهرسازی استان گفت: تســهیلات نوسازی بافت های 
فرسوده شهری به ۵۵۰ میلیون تومان افزایش یافت.

فرشاد دوستی در گفت وگو با ایسنا از افزایش محدوده بافت فرسوده 
شهر ایلام از ۳۷۴ به ۵۰۰ هکتار و افزایش  تســهیلات نوسازی بافت 

فرسوده استان از ۳۵۰ میلیون به ۵۵۰ میلیون تومان خبر داد.
وی گفت: شرایط بسیار خوبی برای نوسازی بافت های فرسوده وجود 
دارد و مشوق های خوبی برای ساخت واحدهای مسکونی در بافت های 
فرسوده برای مالکان این نوع ساختمان ها و بافت های فرسوده فراهم 

است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام از ارائه تسهیلات مناسب نوسازی 
بافت های فرسوده خبر داد و یادآور شد: مردم ایلام می توانند از مشوق 
های طرح بافت های فرسوده استفاده کنند و برای تغییر بافت شهری 

و همچنین بهره مندی از مسکن ایمن و تسهیلات مربوطه اقدام کنند.
دوستی با بیان اینکه وسعت بافت فرسوده شــهر ایلام  به ۵۰۰ هکتار 
افزایش یافته است، گفت: تشــویق های ۱۹ گانه خاصی در این راستا 
توسط ســتاد بازآفرینی شهری برای احداث مســکن در این بافت ها 

ابلاغ شده است.
وی افزود: اعطای حداکثر ۲ طبقه تشویقی نسبت به تراکم مجاز طرح 
مصوب در بعضی مناطق و ۱ طبقه تشویقی در برخی دیگر از نقاط شهری، 
امکان تخصیص ســطح اشــغال مجاز طبقه همکف به کاربری های 
انتفاعی، امکان تخصیص ۲۰ درصد از فضای باز غیرمســقف مجموعه 
به منظور تأمین بخشــی از پارکینگ های مورد نیاز، امکان استفاده از 
مساحت معابر بن بستی که بر اثر تجمیع، کارکرد خود را از دست داده اند 
در مساحت ملاک عمل تراکم و امکان تســهیل در ضوابط معماری از 

جمله این مشوق ها برای بافت های فرسوده است.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام با اشــاره به امکان بهره مندی 
متقاضیان نوسازی بافت های فرسوده از تسهیلات پنج میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون ریالی مسکن ملی و طرح بازآفرینی شهری، گفت: افرادی که 
املاک مسکونی آن ها در محدوده بافت های ناکارآمد شهری قرار دارد 
می توانند با مراجعه به ســامانه ثبت نام تسهیلات نوسازی بافت های 
 facility.udrc.ir فرسوده شرکت بازآفرینی شــهری ایران به نشانی

نسبت به ثبت نام جهت اخذ تسهیلات اقدام کنند.
وی افزود: پس از این که محرز شــد ملک اشخاص ثبت نام شده در 
سامانه مذکور در بافت فرســوده مصوب واقع شــده است به صورت 
 برخط اطلاعات برای تشکیل پرونده و دریافت تسهیلات نوسازی برای 

بانک های انتخابی از طرف اشخاص در سامانه ارسال می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام خاطرنشان کرد: چنانچه ملک 
جهت دریافت تسهیلات یا سند از طریق سامانه مورد تأیید قرار نگرفت، 
جهت تسهیلات در سامانه ثمن )قسمت تسهیلات خارج از بافت های 
فرسوده( به آدرس temgt.mrud.ir مراجعه و نسبت به ثبت نام بانک 

عامل خود اقدام کنند.
دوستی در ادامه با اشاره به مشکل واحدهای طرح ملی نهضت مسکن 
در شهرســتان مهران، ابراز کرد: در برخی از شــهرها، شهرداران منتظر 
ابلاغیه شورای عالی شهرسازی برای صدور پروانه ساخت هستند در 
حالی که در مورد شــهرهای زیر ۵۰ هزار نفر جمعیت با مصوبه شورای 

برنامه ریزی و توســعه اســتان نیازی به اخذ مجوز از شــورای عالی 
شهرسازی در این خصوص نیست.

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان  تصریح کرد: در روستاهایی که زمین 
تأمین شــده، متقاضیانی که تمایل دارند در روســتاهای مد نظر خود 
اقدام با ساخت واحد مســکونی کنند، می توانند به بنیاد مسکن و راه 
شهرسازی مراجعه و از تسهیلات دریافتی زمین به عنوان نهضت جوانی 

جمعیت استفاده کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام یادآور شد: ۱۱۰۰ قطعه زمین در 
قالب طرح ملی جوانی جمعیت به متقاضیان در اســتان ایلام واگذار 

شده است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان خبرداد

افزایش تسهیلات نوسازی بافت های فرسوده

رئیس گروه بیماری های واگیر مرکز بهداشــت دانشگاه علوم پزشــکی البرز روند رو به افزایش 
حیوان گزیدگی در استان خبر داد. 

شیرین تسلیمی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه آمار حیوان گزیدگی نه تنها در البرز بلکه در 
کل کشور روندی افزایش دارد، اظهار کرد: به جز ســال ۹۹ که به دلیل همه گیری و شیوع کرونا، 
رفت و آمد مردم کم شــده بود، بقیه ســال ها همواره با افزایش آمار حیــوان گزیدگی مواجه 

بوده ایم. 

وی با اشاره به آمار حیوان گزیدگی در البرز توضیح داد: ســال گذشته بالغ بر ۱۵ هزار مورد حیوان 
گزیدگی در البرز گزارش شد و از ابتدای سال تا کنون هم حدود ۱۸۰۰ مورد گزارش شده است.

وی توضیح داد: هرچند بیشــتر این آمار مربوط به تماس افراد با سگ بوده ولی حیوان گزیدگی 
صرفا مختص مواجهه با سگ و آن هم صرفا گازگرفتگی نیست. 

این مسئول اضافه کرد: هرگونه مواجهه انســان با حیوانات اهلی و غیراهلی از جمله چنگ زدگی، 
گزش، گازگرفتگی و تماس بزاق دهان حیوان که نیاز به دریافت خدمات پیشگیری و درمانی داشته 

باشد جزء آمار ارائه شده محسوب می شود.
تسلیمی تاکید کرد: در بحث کاهش آمار حیوان گزیدگی دستگاه های مختلفی از جمله دامپزشکی، 

علوم پزشکی و شهرداری درگیر هستند و در این خصوص جلسات مختلفی هم برگزار می شود.

یک مسئول در مرکز بهداشت دانشگاه علوم پزشکی استان اعلام کرد 

ثبت۱۵هزارحیوانگزیدگیدرالبرزطییکسال

استاندار آذربایجان غربی:

آذربایجانغربیپیشانیمبارزهبا
موادمخدراست

استاندار آذربایجان غربی با اشاره به برنامه ها و اقدامات استان 
در حوزه مبارزه با موادمخدر، گفت: آذربایجان غربی پیشــانی 

مبارزه با موادمخدر در کشور است.
محمدصادق معتمدیان، ۲۲ اردیبهشــت ماه در دومین جلسه 
شورای هماهنگی مبارزه با موادمخدر استان در سال جاری که 
با حضور دبیرکل مبارزه با مواد مخدر کشــور در سالن جلسات 
استانداری برگزار شــد، افزود: با وجود محدودیت های مالی، 
اعضای شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر آذربایجان غربی 
شبانه روز و با انگیزه مضاعف توانستند دستاوردهای خوبی را در 

حوزه مبارزه با مواد مخدر کسب کنند.
وی با بیان اینکــه موقعیت جغرافیایــی آذربایجان غربی این 
اســتان را یکی از اســتان های ویژه در امر مبارزه با موادمخدر 
کرد، یادآور شــد: با تلاش نیروهای نظامی، انتظامی و امنیتی، 
آذربایجان غربــی توانســته در  عرصــه مبارزه با مــواد مخدر 

موفقیت های کم نظیری را به دست آورد.
استاندار آذربایجان غربی با اشاره به اینکه علیرغم تبلیغات سوء 
غربی ها و دشمنان ایران اســلامی، جمهوری اسلامی ایران در 
حوزه مبارزه با مواد مخدر بیشــترین هزینه را داده، افزود: آمار 
شهدا و جانبازان مبارزه با موادمخدر نشان دهنده این است که 
جمهوری اســلامی ایران در مســیر مبارزه با موادمخدر از هیچ 

تلاشی کوتاهی نکرده است.
معتمدیان بر مستندســازی و اطلاع رســانی دقیق از اقدامات 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد 
و گفت: انعکاس این عملکرد در رســانه های مختلف ملی و به 
ویژه رسانه های بین المللی، می تواند به جهانیان نشان دهد که 
جمهوری اسلامی ایران در مبارزه با مواد مخدر ثابت قدم است.

وی در ادامه از هوشمندسازی مرزهای استان در کنار انسداد و  
اقدامات فیزیکی خبر داد و افزود: با حمایت دولت ســیزدهم، 
زیرســاخت های لازم در حوزه فناوری اطلاعات و توسعه فیبر 

نوری در مرزهای استان در حال انجام است.
اســتاندار آذربایجان غربــی یکــی از مطالبات بحــق مردم را 
ساماندهی معتادان متجاهر عنوان کرد و افزود: با حمایت های 
قوه قضائیه و تمامی دســتگاه های اجرایی و خدمات رســان 
و همــکاری نیروهای انتظامــی، زیرســاخت های لازم در این 
حوزه افزایش یافته و امروز شــاهد افزایش ۱۰ برابری ظرفیت 

ساماندهی معتادان متجاهر در استان هستیم.
معتمدیان از ایجاد اردوگاه های ساماندهی معتادان متجاهر با 
استانداردهای لازم در استان خبر داد و افزود: در این اردوگاه ها 
در کنار ترک اعتیاد، توانمندسازی و مهارت آموزی و بازگشت به 

جامعه در اولویت کاری قرار می گیرد. 
وی با بیان اینکه استان نگاه ویژه ای برای توسعه ترانزیتی دارد، 
افزود: لازمه توسعه ترانزیتی ابجاد بستر امنیتی و حفاظتی در 
مرزهاســت که تهمیدات لازم برای جلوگیری از آسیب پذیری 
اختصاص یابد.  استاندار با اشاره به راه اندازی مراکز ترک اعتیاد 
موضوع ماده ۱۶ در مرکز اســتان افزود: ساماندهی معتادان از 
مطالبات مردم اســتان بود که امروز با افتتاح کمپ های ترک 

اعتیاد بانوان و مردان در این راستا انجام شد.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر انتظامی استان 
اعلام کرد

کشف۳۷۰کیلوگرمانوعموادمخدردر
آذربایجانغربی

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر انتظامــی آذربایجان غربی 
گفت: در اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی۳۷۰ کیلوگرم انواع 
مواد مخدر کشف و همچنین ۴۴۱ نفر معتاد متجاهر جمع آوری 
شدند. سرهنگ حســن درســتی گفت: در اجرای رسیدگی به 
مطالبات و خواســته های مردمی و در راستای ارتقاء احساس 
امنیت و ایجاد فضــای ناامن برای مجرمان و هنجارشــکنان، 
پلیس مبارزه با موادمخدر استان طرح  ارتقاء امنیت اجتماعی 
را به مدت ۴۸ ساعت در سطح اســتان اجرا کرد. وی افزود: در 
این طرح ۲ روزه پس از هماهنگی با مرجــع قضائی، ماموران 
انتظامی ضمن دستگیری ۸ نفر قاچاقچی و ۱۲۴ خرده فروش؛ 
۴۴۱ معتاد متجاهر را نیز جمع آوری کردند. رئیس پلیس مبارزه 
با مواد مخدر انتظامی اســتان گفت: در این راستا۳۷۰ کیلوگرم 
انواع موادمخدر کشــف، ۳ باند قاچاق مــواد مخدر منهدم و ۱۱ 
دستگاه وسیله نقلیه نیز توقیف شد. سرهنگ درستی با اعلام 
این مطلب که شهروندان می توانند در صورت مشاهده هر گونه 
موارد مشــکوک با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس حاصل 
نمایند، گفت: ســامانه ۱۹۷ پلیس نیز آمــاده دریافت هر گونه 
انتقاد و پیشنهاد و تقدیر از عملکرد فرماندهی انتظامی از سوی 

شهروندان است.

اخبار

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراســان شمالی از افزایش 
حجم آب درون سدهای استان به دنبال افزایش بارندگی ها در 

دو ماه ابتدایی سال خبر داد.
ســید عقیل مرتضوی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا اظهار کرد: 
سال گذشته با کاهش چشــمگیر منابع آبی در سدها و تنش 
آبی در استان رو به رو بودیم. امسال نیز مشکل منابع آب وجود 
خواهد داشت، اما با افزایش بارش ها در فروردین و اردیبهشت 

ماه، با کاهش کمبود منابع آبی رو به رو هستیم.
وی ادامه داد: بارندگی های فروردین و اردیبهشــت ماه سبب 
ورود ۲۰ میلیون مترمکعب آب به سدهای استان شد که میزان 
ذخیره آب های پشت ســد را افزایش داد تا بتوانیم از آن ها در 
بخش های مختلف استفاده کنیم. مرتضوی بیان کرد: اکنون 
هشت ســد در مدار بهره برداری وجود دارد که حجم کلی آن ها 
۲۲۰ میلیون مترمعکب اســت و ۵۰ میلیون مترمکعب آب در 
آن ها وجــود دارد. وی با بیان اینکه خــود را موظف به حمایت 
از کشاورزان می دانیم، گفت: در راســتای تحقق شعار سال و 
جهش تولید در بخش کشاورزی، در دو ماه گذشته در سدهای 
بارزو شیروان و بیدواز اســفراین، تحویل آب به باغ ها و اراضی 
پایین دست داشتیم. وی اظهار کرد: در سد شیرین دره بجنورد 
نیز تحویل آب به کشاورزان برای کشــت بهاره آغاز شده است. 
وی با بیان اینکــه تلاش می کنیم حمایت ها از کشــاورزان در 
استان ادامه دار باشــد، افزود: از مشترکان خانگی و کشاورزان 
درخواســت داریم تا مدیریت مصرف آب را در دستور کار خود 

داشته باشند. 

افزایشفضاهایآموزشیاستاناردبیل
دراولویتاست

اســتاندار اردبیل با اشاره به کمبود ســرانه فضای آموزشی در استان، 
افزایش کلاس های درس را در اولویت عنوان کرد و گفت: در راستای 
بهبود وضعیت تحصیلی دانش آموزان، لازم اســت در فصل تابستان 
برگزاری کلاس هــای تقویتی به ویژه در مناطق محــروم برنامه ریزی 

شود.
سیدحامد عاملی در جلسه شورای آموزش وپرورش استان، بیان کرد: 
فضای آموزشی استاندارد از جمله مسائل مهم در ارتقای آموزش است 
و با توجه به عقب ماندگی اســتان اردبیل در زمینه فضای آموزشــی، 

افزایش این فضا در اولویت است.
وی با اشــاره به برنامه احداث ۲۰۰۰ کلاس درس در اســتان اردبیل، 
افزود: احداث یک سری از این کلاس ها با اعتبارات استانی و ملی در 
حال انجام بوده و بخشی نیز در برنامه جذب اعتبار از محل سفر بعدی 

رئیس جمهور به استان اردبیل قرار می گیرد.
استاندار اردبیل با یادآوری تلاش های خیرین مدرسه ساز در راستای 
رفع کمبودهــای فضاهای آموزشــی، ادامه داد: بخشــی از اقدامات 
مدرسه سازی و افزایش ســرانه فضای آموزشی را نیز خیرین متقبل 

شده اند.

۸۰درصدتوپهایورزشیدراردبیل
تولیدمیشود

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت اســتان اردبیل با اشاره به اینکه ۸۰ 
درصد توپ های ورزشــی و بالغ بر ۲۵۰ مدل اسباب بازی هوشمند در 
اردبیل تولید می شود، افزود: با بهره برداری از یک مجموعه که در این 
راستا فعالیت خواهد داشــت، تولیدکنندگان اردبیل، بزرگترین تولید 
کننده انواع توپ ورزشی در جهان خواهند شد. مسعود ایرانی با اشاره 
به اهمیت برگزاری انتخابات اتحادیه هــای صنفی گفت: در انتخابات 
اتحادیه های صنفی طبق قوانین نظام صنفی و بر اســاس آیین نامه 
اجرایی نحوه برگزاری انتخابات هیأت مدیره و بازرسان اتحادیه های 
صنفی و قوانین نظام صنفی به دقت عمل شــده و انتخابات نیز بدون 

تعلل در موعد مقرر برگزار شود.  
ایرانی با اشاره به اینکه ۸۰ درصد توپ های ورزشی و بالغ بر ۲۵۰ مدل 
اسباب بازی هوشمند در اردبیل تولید می شود و با بهره برداری از یک 
مجموعه که در این راستا فعالیت خواهد داشت، تولید کنندگان اردبیل، 
بزرگترین تولید کننده  انواع توپ ورزشی در جهان خواهند شد لذا از اتاق 
اصناف اردبیل خواست تا در تشــکیل اتحادیه استانی تولیدکنندگان و 
ارائه دهندگان خدمات اسباب بازی و ســرگرمی اهتمام ویژه داشته 

باشند.

بارندگیدرخراسانشمالیوافزایش
منابعآبی۸سداستان
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طلافروشان هر بار موضوع مالیات مطرح می شود دست  مهر
به اعتراض می زنند آنها شــفافیت را قبــول ندارند یا با 

پرداخت مالیات مشکل دارند؟
به گزارش »مهر«، بر اســاس تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، ثبت معاملات انواع طلا اعم از آب شده، شمش، مسکوکات 
و مصنوعات در ســامانه جامع تجارت الزامی است و تخلف از ضوابط 
مذکور، موجب محکومیت به ضبــط کالا و پرداخت جریمه برابر ارزش 
کالا خواهد شــد؛ در همین راستا نیز مقرر شــد از دی ماه سال ۱۴۰۲ 
طلافروشان ملزم به ثبت اطلاعات در ســامانه های مذکور شوند اما از 
همان زمان شاهد اعتراضات بســیاری از سوی صنف طلافروشان در 
شهرهای مختلف کشور بودیم؛ بر همین مبنا هم بود که سیاست گذار 
تصمیم گرفت به مدت ســه ماه اجرای قانون را مسکوت گذاشته و به 

ابهامات طلافروشان پاسخ دهد.

بهانه های بی شمار
از عمده مباحث مطرح شده از سوی طلافروشان که به تهییج خریداران 
نیز دامن زده بود، مسئله ثبت کد ملی خریداران در زمان خرید طلا و اخذ 
مالیات بود؛ در همان زمان مهدی امیدوار، سخنگوی اتاق اصناف ایران 
تأکید کرد که »به دلیل چند نرخی بــودنِ نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
کالای فروخته شده )یعنی اصل طلا معاف و سود و اجرت مشمول ۹ 
درصد مالیات بر ارزش افزوده( از این پس فروشندگان طلا و جواهر 
باید در هنگام فروش صورت حســاب نوع ۲ صادر کنند. در فاکتور نوع 
۲ نیازی به ثبت مشــخصات و کد ملی خریدار نیست بلکه در این نوع 
صورتحساب اطلاعات فروشنده و مشخصات کالا همراه با نرخ مالیات 
بر ارزش افزوده به تفکیک اجرت و کارمزد ثبت می شــود و بابت اصل 
طلا نیز هیچ گونه مالیات بر ارزش افزوده دریافت نمی شود.«پس از 
این اظهارات طلافروشان مســائل امنیتی را مطرح کردند؛ آنها تأکید 
داشتند که به دلیل احتمال بروز مشکلاتی از جمله هک و درز اطلاعات 
نمی توانند نســبت به ثبت اطلاعات در ســامانه های جامع تجارت و 
امور مؤدیان اقدام کنند؛ در پاســخ به این ابهام نیز مجدد علیرضا شاه 
میرزایی، معاون تجارت و خدمات وزارت صمت اعلام کرد که »اطلاعاتی 
که وارد ســامانه مؤدیان می شــود رمزنگاری شــده و مشکلی برای 
طلافروشان ایجاد نمی کند«. باز هم طلافروشــان موضوع دیگری را 
مطرح کردند؛ آنها تأکید داشتند که قرار است از خریداران طلا مالیات 
۲۵ درصدی اخذ شود؛ سازمان امور مالیاتی مجدد در واکنش به این 

شایعه اعلام کرد که »اخذ مالیات ۲۵ درصدی از طلا شایعه ای است که 
برخی برای فرار از پیوستن به این سامانه ها ساخته اند و هیچ مالیات 
جدیدی در حوزه طلا وضع نشده اســت«.در ادامه زمانی که اعلام شد 
برای اجرای قانون مذکور ۳ ماه به طلافروشان مهلت داده می شود، بازار 
آرام شد و طلافروشان نسبت به بازگشایی واحدهای خود اقدام کردند.
با ورود به سال ۱۴۰۳ این قانون از طریق ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
برای اجرا به وزارت صمت ابلاغ شد. با ابلاغ قانون و اعلام اینکه مهلت ۳ 
ماهه طلافروشان تمام شده، باز هم شاهد هرج و مرج در بازارهای طلا 

و تعطیلی واحدهای طلافروشی بودیم. 
این بار فعالان صنف و صنعت طلا عنوان کردند که با بارگذاری اطلاعات 
در دو ســامانه مشــکل دارند؛ در پاســخ به این اعتراض هم سازمان 
امور مالیاتی اعلام کرد »فعالان حوزه طــلا و و جواهر به ثبت همزمان 
صورت حساب الکترونیکی در ۲ سامانه مؤدیان و جامع تجارت الزامی 

ندارند و ثبت در یکی از این سامانه ها کافی است.«
در این بین اگرچه اتحادیه طلا تأکید دارد که طلافروشان شفاف بوده و 
نسبت به پرداخت مالیات مشکلی ندارند و فقط با درج اطلاعات مربوط 
به ســرمایه خود به چالش خورده اند اما با توجه به توضیحاتی که طی 
۳ ماه گذشته سیاست گذاران ارائه کرده اند، مشکل اصلی طلافروشان 

بحث مالیات بر عایدی سرمایه است. 
در حقیقت این طور که به نظر می رسد طلافروشان از این موضوع که با 
ثبت اطلاعات مجبور به پرداخت مالیات واقعی شــوند، واهمه دارند.
حتی در پاسخ به این ابهام نیز وزارت صمت با ابلاغ بخشنامه ای صراحتاً 
اعلام کرد که »نه تنها مالیات بر عایدی سرمایه مشمول واحدهای صنف 
طلا نمی شود، بلکه ثبت موجودی اولیه در سامانه جامع تجارت مربوط 
به دارایی های شخصی یا سرمایه ای که در جریان تولید و فروش قرار 

نگرفته، نخواهد شد«.

 طلافروشان چرا دست به اعتراض زده اند؛ مشکل شفافیت است یا مالیات؟!

بهانههاییکهتمامنمیشود!

مدیرعامل شرکت توانیر گفت: از آغاز سال جدید تاکنون، مصرف برق صنایع بزرگ کشور نسبت به 
سال گذشته ۱۵ درصد افزایش داشته است.

به گزارش »ایسنا«، مصطفی رجبی مشــهدی اظهار کرد: هر چند از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
حدود ۹۰۰۰مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور افزوده شــده، اما رشد مصرف برق در کشور بسیار 
بالاست به طور که در فروردین امسال به حدود ٦ درصد رسید در حالی که این رشد در ١٠ سال گذشته 
۴.٧ درصد و سال قبل ۵.٧ درصد بود.وی پایین بودن قیمت انرژی و استفاده از کولرهای گازی 
را از دلایل افزایش مصرف برق عنوان کرد و افزود: در بخش مولد کشور هم تقاضا رو به افزایش 
است و طی ۵۰ روزی که از آغاز سال جدید گذشته، رشــد صنایع بزرگ کشور نسبت به سال 

قبل ۱۵ درصد بیشتر شد و این روند تقاضا نشان می دهد باید به بهینه سازی مصرف برق بیشتر توجه 
کنیم.به گفته رجبی مشهدی برای تأمین برق بخش های مولد کشور نظیر صنایع و کشاورزی طرح 

های تشویقی وزارت نیرو برای مدیریت مصرف همچنان ادامه دارد.
وی افزود: طرح های تشــویقی مفصلی برای عبور از اوج بار تابستان پیش بینی شده تا مشترکان 
خانگی افزون بر دریافت پاداش صرفه جویی، از طریق کاهش مصرف برق، از جوایز نفیسی مانند 

خودرو ، لوازم خانگی و لوازم دیجیتال بهره مند شوند.
رجبی مشهدی اضافه کرد: این طرح ها در بخش تجاری هم برای نخستین بار پیش بینی شده و در 
حوزه کشاورزی نیز مشترکانی که از انرژی تجدیدپذیر برای تأمین ۱۵ درصد مصرف برق خود استفاده 
کنند از برنامه های مدیریت مصرف معاف می شــوند.وی تأکید کرد: مشارکت مردم در تأمین برق 

پایدار بسیار تأثیرگذار خواهد بود.

 رشد 15 درصدی مصرف برق صنایع بزرگ از ابتدای امسال

وزیر صمت گفت: در حال پیگیری برنامــه جامعی در صنعت 
خودرو هستیم تا امسال همزمان هم تولید خودرو و هم کیفیت 

خودرو افزایش یابد.
عباس علی آبادی وزیر صنعــت، معدن و تجارت اظهار کرد: در 
حال پیگیری برنامه جامعی در صنعت خودرو هســتیم که در 
سال جهش تولید، همزمان جهش در کیفیت و کمیت خودرو را 
شاهد باشیم. بدین منظور در نشستی با خودروسازان به طرحی 
دســت پیدا کردیم تا با تلاش برای فراهم سازی ملزومات به 
وضعیت مطلوب کمــی برای رفع نیاز بازار و عبور از تراز دســت 

یابیم.
علی آبــادی با اشــاره به تعیین شــاخص های کیفــی برای 
خودروســازان با هــدف رضایت مشــتریان گفــت: افزایش 
خدمات پس از فروش )گارانتی( در برخی خودروها از نتایج 

و تصمیمات اخذ شده در نشست با خودروسازان بوده است.
وزیر صمت عمل گرایی برای رفع چالش های صنعتی را مهم تر 
از صرف شنیدن و دانســتن عنوان کرد و افزود: در گفتگوهایی 
که با اصحاب صنعت، تشــکل ها و به طور ویژه با صنعتگران به 
صورت روزانه داریم مشکلات شناسایی شده و در حال رسیدن 
به یک فهم مشترک هستیم. البته اقدامات خوبی انجام گرفته 

و یا در حال انجام است.
علی آبادی در مصاحبه با صدا و سیما افزود: به دلیل اینکه کشور 
انرژی را به صورت اقتصادی در ســبد مردم قرار نداده، مصرف 
انرژی در کشور ما از مصرف جهانی بیشتر است و در نتیجه این 

سرمایه به سهولت اسراف و اتلاف می شود.

معافیت بیمه ای و مالیاتی کشاورزان در 
دستور کار است

نماینده مردم خمینی شــهر در  مجلس شورای اســلامی از پیگیری 
معافیت بیمه ای و مالیاتی برای کشاورزان در مجلس شورای اسلامی 
خبر داد.به گــزارش »مهر«، حجت الاســلام محمد تقــی نقدعلی، 
شامگاه پنجشنبه در جلسه شــورای آب بران غرب استان اصفهان با 
بیان اینکه بررسی سامانه »سبَک« یکی از مصوبات این جلسه بود، 
گفت: قرار شد این سامانه به درگاه ملی صدور مجوزهای کسب و کار 
متصل شــود.وی با بیان اینکه معافیت های بیمه ای و مالیاتی برای 
کشاورزان نیز در دستور کار است، ابراز کرد: در این زمینه مصوباتی را 
داشــتیم که در تهران نیز پیگیری خواهیم کرد.نماینده مردم خمینی 
شهر در مجلس شورای اسلامی با اشــاره به اینکه در خصوص زمان 
بازگشایی رودخانه و تأمین حق آبه کشــاورزان شرق و غرب استان 
اصفهان نیز مباحثی مورد بررســی قرار گرفت، ادامــه داد: پیگیری 
این امور در تقویت امر کشاورزی در اســتان کمک کننده خواهد بود. 
همچنین نماینده مردم شــاهین شــهر و میمه در مجلس شــورای 
اسلامی نیز در این جلســه اظهار کرد: این جلســه در راستای تأمین 

امنیت غذایی از اهمیت بالایی برخوردار بود.

بازار ارز و نرخ ارز باید تابع قواعد و مقررات 
خاص خود باشد

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اهمیت تنظیم گری و مقررات گذاری 
در بازار ارز گفت: هیچ بازاری در دنیا بدون مقررات و دســتورالعمل وجود 
ندارد و ما نیز معتقدیم بازار ارز و نرخ ارز نیز باید تابع قواعد و مقررات خاص 
خود باشد.  فرزین در ادامه افزود: ما در بانک مرکزی بر مسئله مدیریت 
انتظارات تورمی تاکید زیادی داریم و در این زمینه تقاضای کمک از تمامی 
بخش های دولتی، بخش خصوصی و فعالان اقتصادی در زمینه کاهش 
انتظارات تورمی داریم تا بتوانیم شاهد اثربخشی برنامه های کنترل تورم 
باشیم. فرزین همچنین با اشــاره به حجم صادرات و واردت کشور تاکید 
کرد: طی ۵۰ سال گذشته تراز تجاری کشور هیچگاه منفی نبوده و آنچه با 
عنوان تراز منفی عنوان می شود مربوط به تراز گمرکی است. البته اعتقاد 
داریم با تشویق صادرات غیرنفتی و پتانســیل های عظیمی که در کشور 

وجود دارد دستیابی به تراز گمرکی مثبت نیز دور از دسترس نیست. 
 وی با اشــاره به برنامه این بانک برای کنترل تورم گفت: با سیاست های 
پولی مناســب و برنامه های هدف گذاری شــده دقیق در بانک مرکزی، 
هم اکنون شاهد بازگشت این شــاخص ها به روند بلندمدت و بازگشت 

پیش بینی پذیری به اقتصاد برای فعالان اقتصادی هستیم.

کیفیت خودرو افزایش پیدا می کند

 فروش کارتن یخچال کره ای
با قیمت های میلیونی

سخنگوی ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه مشاهدات 
میدانی نشــان می دهد حدود ۱۰ درصد بازار پوشــاک به کالای 
قاچاق اختصاص دارد، گفت: بخشــی از لــوازم خانگی کره ای 
موجود در بازار، تقلبی هســتند و فروش کارتن خالی یخچال و 
فریزرهای کره ای حتی تا چند میلیون تومان در فروشگاه های 

اینترنتی هم ادعای تقلبی بودن کالاها را تأیید می کند.
به گزارش »ایسنا«، با توجه به اینکه محاسبه دقیق آمار کالای 
قاچاق ممکن نیســت و صرفاً برآوردهایی در این زمینه وجود 
دارد، عموماً در برخی حوزه ها بر سر آمار قاچاق اختلاف نظر وجود 
دارد که در این میان این اختلاف بر ســر میزان کالای قاچاق در 
بازار پوشاک بیشتر است؛ به طوری که تولیدکنندگان سهم کالای 
قاچاق از بازار پوشاک را ۳۰ درصد عنوان می کنند، اما رقمی که 
از سوی ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز اعلام می شود، به مراتب 
کمتر است.از سوی دیگر دست اندرکاران حوزه های مختلف از 
جمله پوشاک و دخانیات، فروش بخشــی از کالاهای قاچاق 
را به دست فروشــان نســبت می دهند و این در حالی است که 
ســتاد معتقد اســت، دست فروشان بیشتر فروشــنده کالای 
تقلبی هســتند.در این رابطه حمیدرضا دهقانی نیا در گفت وگو 
با »ایسنا«، با اشاره به ادعاهای مطرح شده در رابطه با فروش 
کالاهای قاچاق از سوی دست فروش ها، تصریح کرد: اطلاعاتی 
مبنی بر اینکه دست فروش ها به صورت ســازمان یافته کالای 
قاچاق عرضه کنند وجود ندارد و ما این موضوع را قبول نداریم. 
بیش از ۹۵ درصد دســت فروش ها، با جعل برند، کالای تقلبی 
عرضه می کنند و فروشنده کالای قاچاق نیستند. البته با فروش 
پوشاک دست دوم از سوی دســت فروش ها به دلیل اینکه با 

سلامت مردم ارتباط مستقیم دارد باید برخورد شود.
وی با بیان اینکه شاخص تشخیص کالای قاچاق، شناسه کالا 
است، گفت: برخی تولیدکنندگان پوشــاک هنوز شناسه کالا را 
روی محصولات خود درج نکرده اند. مشاهدات میدانی نشان 
می دهد حدود ۱۰ درصد بازار پوشاک به کالای قاچاق اختصاص 
دارد، چراکــه کالای تقلبی هم در این بازار زیاد اســت و بخش 
زیادی از کالاهایی که به عنوان قاچاق شناخته می شود، در اصل 
تقلبی است.این مقام مسئول با بیان اینکه در حوزه لوازم خانگی 
هم این موضوع صدق می کند و بخشــی از کالاهای کره ای، در 
اصل تقلبی هســتند، تصریح کرد: در حال حاضر کارتن خالی 
یخچال و فریزرهای کره ای حتی تــا چند میلیون تومان هم در 
فروشگاه های اینترنتی فروخته می شود که ادعای تقلبی بودن 

کالاها را تأیید می کند.
 

ایران در نخ اکریلیک خودکفا می شود
مدیرکل دفتر صنایع پوشــاک و منسوجات وزارت صمت با اشاره 
به پتانسیل حوزه فرش ماشینی کشور گفت: ایران در نخ اکریلیک 

خودکفا می شود.
محسن گرجی در گفت وگو با »تسنیم« با تأکید بر اهمیت رقابت 
در بازارهای جهانی اظهار کرد: حضور در بازارهای جهانی به منطقه 
شناساندن محصول به مصرف کنندگان جهانی است و این موضوع 
از اهمیت بســیار زیادی برخوردار اســت. وی با اشــاره به عوامل 
افزایش بهره وری در واحدهای تولیدی افزود: واحدها باید به دنبال 
تنوع محصول یا خدمات باشند تا بتوانند بهره وری خود را افزایش 
دهند و در این افزایش بهره وری دولت وظایفی داشته و واحدهای 

تولیدی نیز وظایفی بر عهده دارد. 
مدیرکل دفتر صنایع پوشاک و منســوجات وزارت صمت با بیان 
اینکه صنایع فرش ماشینی کشور هم تراز بازارهای جهانی است، 
ابراز کرد: امسال جشن خوداتکایی نخ اکریلیک و در حوزه الیاف 
پلی استر نیز از بالا دست در اختیار ما است. وی با بیان اینکه صنعت 
فرش ماشینی وضعیت خوبی دارد، افزود: صاحبان صنایع نیز در 
این حوزه فعالیت پررنگی دارند و این موضوع ارزشمند است در 

حالی که در صنعت نساجی کاملًا بخش خصوصی فعال است.

کاهش 5۰ درصدی قیمت  میوه های 
نوبرانه

رئیس پیشــین اتحادیه بارفروشــان از کاهش ۵۰ درصدی 
قیمت میوه های نوبرانه در بازار خبر داد.

مصطفی دارایی نژاد در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، از 
کاهش قیمت میوه های نوبرانه خبر داد و گفت: قیمت کنونی 
هرکیلو گوجه ســبز از بالای یک میلیون تومــان به ۱۰۰ تا ۲۵۰ 

هزارتومان رسیده است.
او نرخ کنونــی هرکیلو تــوت فرنگی را ۳۰ تــا ۱۲۰ هزارتومان، 
چاقاله بادام ۶۰ تا ۲۰۰ هزارتومــان، هندوانه ۷ تا ۱۰ هزارتومان، 
ملون ۱۵ تا ۲۵ هزارتومان، خربزه ۲۵ تا ۴۰ هزارتومان و طالبی 

۱۵ تا ۲۵ هزارتومان اعلام کرد.

اخبار
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اواخر سال گذشته به علت گرمای بی سابقه در بازار
فصل زمستان، ویترین بسیاری از فروشگاه ها 
پر شده بود از کلمه حراج و تب جشنواره های مختلف و تخفیف ها همه جا 
را گرفته بود اما اکنون با گردشــی کوتاه در سطح شهر به خوبی متوجه این 
موضوع می شوید که این حراج ها دیگر محلی از اعراب ندارد و سرمایی که 
با بهار همراه شده است دوباره رونق بازار پوشاک را در بر داشته است به ویژه 
اینکه پیش بینی ها حاکی از این است که قیمت ها در پاییز و زمستان امسال 

افزایش نجومی داشته باشد.
تا پیش از این هوای معتدل زمستان و قیمت بالای پوشاک گرم باعث شده 
بود که مردم قید خرید این نوع پوشــاک را بزنند و ترجیح بدهند که لباس 
های سال های قبل خود را استفاده کنند. در این بین بسیاری از فروشگاه 
ها برای اینکه پوشاک روی دستشان نماند با حراج های ۴۰ تا ۵۰ درصدی 
سعی داشتند که ضررشان را به این شکل جبران کرده و قدری از پوشاکشان 
را بفروشــند اما سرد شــدن دوباره هوا از اواخر اســفندماه و همچنین در 
فروردین ماه،۱۴۰۳ گویا به آنها فرصت داد تا همراه با تقاضای بیشتر بازار آنها 

نیز برچسب های حراجشان را حذف کنند.
تغییر در بازار پوشاک اصفهان

چهره بوتیک های کوچک و بزرگ در شهر نیز تغییرات چشمگیری داشته 
است. مشاهدات میدانی از بازار پوشاک اصفهان نشان می دهد که پوشاک 
گرم که تا یکی دو هفته پیش با قیمت های ۷۰۰ و ۸۰۰ هزار تومان فروخته 
می شدند و به واســطه حراج ها، قیمت هایشــان متعادل شده بود حالا 
دوباره با برچسب های جدید رونقی به فروشــگاه ها داده اند و این سرما 

فروشندگان را خشنود کرده است.
سرمایی که بر اساس پیش بینی ها در فروردین و احتمالا اردیبهشت ماه 
ماندگار است و در این فرصت، فروشندگان نیز می خواهند با فروش بیشتر، 
زمستانی هایشــان را تا قبل از پاییز بفروشــند تا بتوانند بعد از آن به فکر 

پوشاک جدید زمستانی در سال جدید باشند.
جالب اینکه در این ارتباط فروشگاه های اینترنتی هم از قافله جا نمانده و 
زورشان را گذاشته اند تا ته مانده سرمای باقی مانده سهمی از این بازار را ازآن 

خود کنند؛ حال با این تفاسیر این سوال مطرح می شود که با برداشته شدن 
حراج ها و سرمای دوباره هوا آیا رونق بازار پوشاک مثل قبل خواهد شد؟.

در یکی از پاساژهای خیابان نظر شــرقی این وضعیت به خوبی مشخص 
است؛ فروشنده ای که لباس های گرم می فروشد با سرد شدن هوا برچسب 
های حراج را از روی پوشــاکش برداشته و قیمت ها به همان قیمت قبلی 

برگشته است.
تقریباً اکثر مغازه ها با این شکل و شمایل ویترین هایشان را عوض کرده اند 
و گرچه هنوز برخی از مغازه ها حراج هایشان را دارند اما خیلی ها هم از این 
فرصت استفاده کرده و با اتیکت های جدید سعی دارند که لباس هایی را که 

تا اکنون مشتری نداشت را به نحوی بفروش برسانند.
در این میان با کمــی دقت می توانی چهــره های جوانــی را ببینی که در 
جستجوی قیمت های از دست رفته، بازار را گز می کنند و جستجوگرانه از یک 

مغازه به مغازه ای دیگر گام می نهند.
به قول مینا که دانشــجوی ارشد کامپیوتر است و مشــتری پرو پا قرص 
حراجی هاســت، این حراج ها غیر واقعی است: وقتی روی اتیکت بیرون 
مغازه نوشته شده که قیمت پالتو ۷۰۰ هزار تومان است اما وقتی داخل می 
شوی بین یک میلیون تا یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان قیمت گذاری شده 
و فقط پالتوهای از مد افتاده چند سال گذشته با این قیمت به فروش می 
رسد، دیگر باید یا بنجل خرید یا عطای خرید کردن از فروشگاه ها را در این 

روزها به لقایش بخشید.
وی می افزایــد: گرچه در برخی اوقات می توانی اجنــاس خوبی را در بین 
حراجی های دســتفروش ها پیدا کنی اما این اجناس بی کیفیت و ارزان 
مشتری ها را گول می زنند و حراج واقعی نیستند. به خصوص که دوباره هوا 

سرد شده و قیمت ها باز هم گران شده اند.
رضا، فروشنده لباس و کیف در خیابان خاقانی، تفسیری متفاوت از علت 
حراج دارد. او با این ادعا که حراج نیاز به مجوز رسمی اتحادیه دارد، می گوید: 
حراج کالا، به دلیل کسادی بازار، رقابت و کاهش توان مردم کم درآمد صورت 
می گیرد به این علت که نرخ اجاره و بهای مســکن، حمل و نقل و خورد و 
خوراک بالا رفته اســت و قدرت مالی اکثر مردم را پایین آورده مغازه دارها 

اجناسشان را حراج می کنند تا فروش بیشتری داشته باشند.
وی ادامه داد: اجناس حراجی حداقل ۲۰ درصد و بیشتر ارزان تر از برچسب 
هایی که دارد فروخته می شود. در حراج گاه ممکن است یک جنس، زده 
دار، کثیف شده یا از مد افتاده باشد، این موارد احتمالی می توانند یکی دیگر 
از علل حراج باشند اما در هر حالتی حراج نیاز به مجوز رسمی اتحادیه دارد.

حراج هایی که از مد نمی افتد
نایب رئیس سابق اتحادیه پوشاک اصفهان در گفت و گو با بازار و در پاسخ 
به این سوال که این حراج ها باید به چه شکل انجام شود، می گوید: با پایین 
آمدن قدرت خرید مردم وضعیت بازار هم کمی تغییر کرده و به همین خاطر 
فروشنده ها ترجیح می دهند کالاهایشــان را حراج کنند به این خاطر که 
پوشاک یک کالای مصرفی اســت و باید بلافاصله بعد از تولید به مصرف 
برسد وگرنه روی دست فروشنده ها می ماند و از مد می افتد و یا پوسیده 

می شود.
رضا باطنی می افزاید: حراج های امسال به دلیل گرم بودن هوا از پاییز شروع 
شد اما با سرد شدن هوا با اینکه قیمت ها تنها ۱۰ تا ۳۰ درصد گران تر شد اما 
به واسطه کاهش قدرت خرید مردم همچنان بازار پوشاک گرم زمستانی آن 

طور که باید و شاید رونق لازم را ندارد.
این فعال صنفی ادامه می دهد: متاسفانه مردم به خرید کالاهایی با درجه 
کیفی پایین ولی قیمت کم روی آورده اند و بعضی از فروشگاه داران نیز به 
سمت عرضه کالاهای فیک رفته اند؛ یعنی کالاهایی که انتظارات مردم را از 
نظر قیمتی و ارزانی برآورده می کند ولی از نظر کیفی چندان مقبول نیستند.
وی تاکید می کند: اکنون تعداد کمی از فروشــگاه های فعال در این حوزه 
موفق هستند ولی مشکلات زیادی ازجمله کســادی و مالیات دامن گیر 

مابقی کسبه بازار پوشاک اصفهان است.
هر ساله بنا بر تقاضای بازار فروشــگاه های پوشاک زیر نظر اتحادیه اقدام 
به حراج و پایین آوردن قیمت ها می کنند؛ تولیدکنندگان و توزیع کنندگان 
پوشاکی که به سبب رکود بازار خرید و فروش، برای باقی ماندن خود مجبور 
هســتند قیمت ها را پایین بیاورند؛ امری که به گفته صنف فروشــندگان 

پوشاک دست واسطه ها را به بازار پوشاک باز کرده است.

تغییر  در  چهره بازار  پوشاک

حراجهاییکهازمدنمیافتد

ابراهیم محمدولی، فعال بازار طلا و عضو سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره وضعیت بازار سکه و 
طلا اظهار داشت: قیمت طلا هر مثقال طلای آب شده امروز در محدوده ۱۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 
قرار داشــت. وی اضافه کرد: در یک هفته ده روز اخیر درست است قیمت طلا نوسان داشت اما این 
تغییر در هر گرم بین ۲۵ هزار تومان تا ۳۰ هزار تومان بود بازار التهاب نداشت و در چند روز اخیر آرامش 

بیشتری نسبت به گذشته داشته است.
این فعال بازار طلا با بیان اینکه بازار طلا در یک مســیر ثبات حرکت می کند؛ خاطرنشــان ساخت: 
امیدواریم حادثه غیرمترقبه ای پیش نیاید تا قیمت طلا و انس را دچار نوســان شدید کند در حال 
حاضر طلا در مسیر خوبی قرار دارد. محمدولی افزود: نکته مهم درباره بازار این است که مصرف کننده 
این روزها دنبال خرید مصنوعات طلا نیســت بلکه بیشتر تقاضا در بازار طلاهای دست دوم یا آب 

شده است این امر نمی تواند برای صنعت طلا خوشایند باشد.
وی با تأکید بر اینکه باید فرهنگ سازی شود تا خرید طلای آب شده و دست دوم کاهش یابد؛ 
تصریح کرد: توصیه ما این است مردم به دنبال خرید مصنوعات نو باشند؛ این خرید می تواند 

از یک طرف به عنوان زینت برای بانوان استفاده شود از طرف دیگر مصنوعات طلا در دراز مدت خریدار 
را دچار ضرر و زیان نمی کند و در موقع لازم به قیمت روز نقد می شود.

این فعال بازار طلا گفت: در چند ســال اخیر تولید صنعت طلا به دلیل اقبال مردم برای خرید طلای 
دست دوم و آب شده رونق نداشته است باید این امر اطلاع رسانی شود تا چرخ تولید نیز به گردش 
در بیاید. محمدولی در پاسخ به این سوال که ممنوع شدن خرید و فروش طلای دست دوم می تواند 
برای بازار مفید باشد نیز اظهار داشت: اگر ســازمان های مربوطه خرید و فروش طلای دست دوم را 
ممنوع کنند همچنین طلای آب شده نیز به تولیدکننده فروخته شــود می تواند در صنعت طلا اثرات 
مثبت داشته باشد. وی در پیش بینی از آینده بازار طلا و سکه نیز گفت: پیش بینی قیمت طلا سخت 
است اما تجربه نشان داده همین مسیر کنونی ادامه داشته باشد از طرف دیگر رخداد سیاسی خاصی 
در عرصه جهانی به وجود نیاید می توان قیمت ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان با اندکی کاهش یا افزایش 

را برای هر گرم طلا ببینیم.
گفتنی است حراج شمش طلا روزسه شنبه ۲۵ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ برگزار شد. این درحالی است که 
بیست و پنجمین حراج شمش طلا روز دوشنبه در مرکز مبادله آغاز شد و تا ساعت ۱۶ ادامه داشت. 
عرضه کنندگان شمش طلا در مرکز مبادله ایران، واردکنندگان شــمش طلا و تولیدکنندگان داخلی 

شمش طلا هستند.

پیش بینی مهم از بازار طلا و سکه

طلای دست دوم نخرید

افتتاح ۴۰ بازار میوه و تره بار تا پایان سال 
در پایتخت

مدیرعامل ســازمان مدیریت میادین و میوه و تره بار شهرداری 
تهران از افتتاح ۴۰ بازار میوه و تره بار تا پایان سال خبر داد.

به گزارش خبرنگار شهر؛ همزمان با یکصد و بیستمین پویش امید 
و افتخار، مراسم افتتاح ۴ بازار میوه و تره بار در مناطق ۲۲،۶،۹ و 

۱۱ انجام شد.
مهدی بختیاری زاده، مدیرعامل سازمان مدیریت میادین میوه 
و تره بار شهرداری تهران در این مراســم اظهار کرد: تا پایان سال 
۱۴۰۳ اگر مشکلی در تأمین زمین رخ ندهد، ۴۰ بازار را بنا داریم که 
افتتاح کنیم. همچنین بحث نوسازی و بهسازی بیش از بازار ۲۵ 

بازار را دنبال می کنیم .
وی افزود: مکان یابی بازارها با توجه بــه نیاز محل هایی که بازار 
ندارند و در تعامل با شــهرداری مناطق، انجام می شود. با توجه 
به فاصله بازارها و امکان تأســیس بازار با نظر کمیته مکان یابی، 

بازارهای جدید احداث می شوند.
بختیاری ادامه داد: با توجه به امضای تفاهم نامه بین شهرداری 
تهران و وزارت جهاد کشاورزی، بنا شده شهرداری تهران به صورت 
مستقیم در بحث تنظیم کالای اساســی از جمله مواد پروتئینی 
ورود کند. در آینده بنا داریم با توجه با تأمینی که خودمان انجام 
دادیم میزان عرضه را افزایش دهیم تا مردم دچار مشکل نشوند.

وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر اقلام پروتئینی توزیع می شود. 
در اقلامی مثل، مرغ، تخم مرغ و گوشــت گرم گوساله مشکلی 
نداریم و یک مقدار کمبود جزئی در گوشت گرم گوسفندی داریم. 
با کمک تأمین کننده و وارد کننــدگان بناداریم که میزان عرضه را 

افزایش دهیم.

هفت اقدام درمانی برای بازار مسکن
کارشناسان معتقدند ثبات درازمدت بازار مسکن به عواملی همچون 
افزایش ساخت و ساز، ایجاد پایه های مالیاتی، کنترل سوداگری، 
ثبات بازارهای موازی و کنترل نرخ تورم بستگی دارد که دولت در حال 
حاضر هفت برنامه را برای تغییر ماهیت بازار مسکن از سرمایه ای به 

کالایی در دستور کار قرار داده است.
به گزارش ایســنا، همزمان با اجرای دو میلیــون و ۵۶۰ هزار واحد 
مسکونی توسط دولت سیزدهم، بازار مسکن به آرامش رسیده است. 
شاید بخشــی از ثبات کنونی به پایین آمدن توان خرید متقاضیان 
مصرفی مربوط می شود. اما اقدامات قوای سه گانه در کنترل این 

بازار بی تاثیر نبوده است.
دولــت و مجلس از حدود دو ســال قبل برنامه هایــی را به منظور 
ساماندهی بازار مســکن آغاز کرده اند. اعمال مالیات بر خانه های 
خالی، برنامه ســاخت ســالیانه یک میلیون واحد مســکونی در 
قالب قانون جهش تولید و تامین مســکن، برخورد با اخلال گران 
و ســوداگران بازار مســکن، تنظیم رایگان قرارداد  اجاره در سامانه 
خودنویس، ساماندهی سایت های فروش ملک، قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه و تامین مصالح ارزان قیمت برای سازندگان از جمله  

این برنامه ها بوده است.
دولت اواخر سال گذشته بزرگ ترین محموله خرید فولاد در تاریخ 
ایران برای اســتفاده در پروژه های نهضت ملی مسکن به میزان ۹۰ 
هزار تن به ارزش ۲۰۰۰ میلیارد تومان را رقم زد. با توجه به رایگان بودن 
زمین طرح نهضت ملی مسکن، تزریق مصالح ساختمانی و فولاد 
توسط دولت می تواند هزینه ســاخت را تا حد قابل توجهی کاهش 
دهد. به طور مثال ۴۰۰۰ واحد نهضت ملی مسکن در شهر جدید پرند 
با هزینه ای حدود ۱۰ میلیون تومان در هر متر مربع به مراحل پایانی 

رسیده و تابستان امسال تحویل متقاضیان می شود.
یکی از عوامل ایجاد التهاب در بازار مسکن، اعلام نرخ های بی قاعده 
در سایت ها و سکوهای اینترنتی بود. به تازگی وزارت راه و شهرسازی 
به دو سایت معروف عرضه ملک هشدار داده در صورت عدم فراهم 
آوردن احراز هویت مالک و کد پســتی ملک مسدود خواهند شد. 
وزیر راه و شهرسازی نیز اعلام کرد که سایت های فروش مسکن به 

سامانه خودنویس متصل می شوند.
از طرف دیگر انتظارات تورمی در بازار مســکن به طور محسوســی 
کاهش یافته اســت. با وجود آن که تعدادی از فروشندگان به رسم 
سال های گذشته نرخ های پیشنهادی را تغییر داده اند بررسی های 
میدانی نشان می دهد ســطح قیمت های قطعی در محدوده سال 
گذشــته باقی مانده و برای واحدهایی که با قیمت های نامتعارف 

عرضه می شود مشتری وجود ندارد.
با توجه به پیشران بودن بخش مســکن و تاثیر آن بر اشتغال ۱۳۴ 
بخش پیشین و پسین، کارشناسان معتقدند رکود فعلی این بخش 
برای این حوزه و هم چنین اقتصاد کشور مناسب نیست. اما باید در 
نظر داشت مادامی که قیمت ها افزایشی باشد هر اقدام اصلاحی در 
بازار مسکن بی تاثیر خواهد بود. به دلیل ماهیت سرمایه ای مسکن 
در ایران، تلاطمات بازارهای موازی اثرات مخربی بر بازار ملک خواهد 
داشــت. بنابراین دولت و مجلس هم و غم خود را بر تغییر ماهیت 

مسکن از سرمایه ای به مصرفی به کار گرفته اند.

اخبار

گزارش تحولات بازار مسکن در حالی منتشر شد که در این گزارش قیمت مسکن نسبت به ماه گذشته و مدت 
مشابه سال قبل رشد داشت؛ اما سوال این است که چرا در این بازار رکودی همچنان شاهد رشد بهای مسکن 

هستیم؟
به گزارش تجارت نیوز، گزارش جدید بانک مرکزی از »تحولات معاملات بازار مسکن شهر تهران در فروردین ماه 
سال ۱۴۰۳« که برگرفته از آمارهای خام ســامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور است، توسط اداره 

بررسی ها و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی تهیه و منتشر شد. 
این گزارش اگر چه نشان می داد که متوسط قیمت یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران ۸۱۶.۳ میلیون ریال بوده و نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به 
ترتیب ۰.۲ و ۲۲.۹ درصد افزایش دارد و چندان نمی تواند در خور توجه باشــد اما همین رشد اندک هم نشان 

داد که بازار مسکن در هر حالتی حتی راکد به لحاظ خرید و فروش هم افزایش یابد.

بازار مسکن در فروردین ماه امسال همچنان در رکود قرار دارد
نکته ای که در گزارش اخیر بانک مرکزی قابل تامل است این اســت که بازار مسکن در فروردین ماه امسال 
همچنان در رکود قرار دارد. در فروردین ماه ســال ۱۴۰۳، تعداد آپارتمان های مســکونی معامله شده در شهر 
تهران به ۱.۵ هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه ســال قبل به ترتیب ۷۵.۶ و ۱۴.۲ 

درصد کاهش نشان می دهد.
اقتصادآنلاین در گزارشــی نوشت: بررســی توزیع تعداد واحدهای مسکونی معامله شــده در شهر تهران به 
تفکیک عمر بنا در فروردین ماه سال ۱۴۰۳ حاکی از آن است که از مجموع ۱۵۰۸ واحد مسکونی معامله شده، 
واحدهای تا ۵ سال ساخت با سهم ۳۰.۱ درصد، بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند. اما کارشناسان و 
فعالان بازار مسکن معتقد هستند که مسکن هنوز خود را با دلار ۶۰ هزار تومانی وفق نداده است و اگر بخواهیم 
منصفانه با قیمت مسکن برخورد کنیم باید اذعان کنیم که قیمت مسکن هنوز با دلار ۴۰ هزار تومانی خود را 

نشان می دهد. احمد رضا مختاری یکی از مشاوران املاک گفت: این روزها بازار مسکن هنوز قیمت های خود 
را پیدا نکرده است و به نوعی هنوز بازار مسکن گیج است. هر چند باید پذیرفت که تورم در تمام کالاها رخ داده 

است و بی انصافی است که بگوییم مسکن نباید گران شود.

هنوز مسکن با دلار ۴۰ هزار تومانی و حتی ۵۰ هزار تومانی خود را وفق داده است
او ادامه داد: هنوز مسکن با دلار ۴۰ هزار تومانی و حتی ۵۰ هزار تومانی خود را وفق داده و هنوز به دلار ۶۰ هزار 

تومانی عادت نکرده است.
اما فردین یزدانی کارشناس اقتصاد مسکن در پاسخ به این پرسش که علیرغم اینکه مسکن در رکود به سر 
می برد اما گزارش اخیر بانک مرکزی نشان داد که قیمت مسکن ولو اندک افزایش دارد؟ گفت: دلیل اصلی 
افزایش قیمت مســکن در این روزها می تواند در درجه اول افزایش ۴۰ تا ۴۵ درصدی هزینه های ساخت 

باشد.

دلیل افزایش قیمت مسکن در درجه اول افزایش ۴۰ تا ۴۵ درصدی هزینه های ساخت باشد
مدیر علمی طرح جامع مســکن تصریح کرد ادامه داد: افزایش هزینه های ســاخت عمده ترین دلیل این 

روزهای رشد قیمت مسکن در بازاری که در حالت رکود به سر می برد باشد.
 به هر حال همه به خوبی می دانیم که بازار مسکن در رکود به سر می برد و نمی توان این رشد قیمت که چندان 

هم زیاد نیست بر گردن بازار و معاملات مسکن دانست.

نمی توان انتظار داشت که قیمت مسکن ثابت باقی بماند
مدیر علمی طرح جامع مسکن تصریح کرد: باید در این خصوص نیز تاکید داشت که وقتی بازار مسکن راکد 
است قیمت هر کالایی نیز ثابت باقی بماند اما به هر افزایش قیمت نهاده های تولید مسکن در چند ماه اخیر 
باعث شده تا اکثر سازنده ها با قیمت های بالا نسبت به سال گذشته واحد مسکونی خود را تکمیل کنند. پس 
با این اوصاف نمی توان انتظار داشت که قیمت مسکن ثابت باقی بماند.یزدانی تاکید کرد: هر چند در گزارش 
اخیر بانک مرکزی هم اگر دقت کنید قیمت ها خیلی افزایشی نبوده است اما به هر حال همین که ثابت نبوده 
و نسبت به ماه گذشته حدود ۲۲ درصد رشد داشته است.  این بدین معنی است که مسکن هم کالایی است که 

دارای هزینه های تولید است و حتی اگر در رکود به سر ببرد باز هم افزایش قیمت خواهد داشت.

یک پیش بینی جدید درباره قیمت مسکن در بازار

موجشدیدگرانیمسکندرراهاست؟

4 MARKET     سه شنبه 25 اردیبهشت ماه 1403    سال ششم    شماره 135 بازار

روزنـامه
اقتصادی
اجتماعی

ژه
سو



5Society     سه شنبه 25 اردیبهشت ماه 1403    سال ششم    شماره 135 جامعه

روزنـامه
اقتصادی
اجتماعی

مهر رییس قوه قضاییه با اشاره به باید سریع تر 
در قبال پرونده چای دبش روشنگری شود، 
گفت: عدد و رقم مطرح در این پرونده، عدد و رقم بزرگی اســت و در 

زمان کوتاهی این قضیه رخ داده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
طی ســخنانی در نشســت شــورای عالی قوه قضائیه، توصیه هایی 
تخصصی را خطاب به مســؤولان قضائی سراســر کشور در خصوص 
لحاظ مواد ۳۵۰ تا ۳۵۳ آئین دادرسی کیفری مطرح کرد و در همین 
رابطه گفت: ماده ۳۵۳ قانون آئین دادرسی کیفری، از جهاتی دست 
ما را برای اطلاع رســانی در خصوص پرونده های قضائی باز گذاشته 
اســت و از جهاتی نیز محدودیت هایی را برای امر اطلاع رسانی قائل 
شده است؛ در این ماده قانونی قید شــده که انتشار جریان رسیدگی 
و گزارش پرونده که متضمن بیان مشخصات شاکی و متهم و هویت 
فردی یا موقعیت اداری و اجتماعی آنان نباشــد، در رســانه ها مجاز 
است. از سویی دیگر در همین ماده قانونی تصریح شده که بیان مفاد 
حکم قطعی و مشــخصات محکوم علیه فقط در موارد مقرر در قانون 
امکان پذیر است. از سویی دیگر در تبصره همین ماده قانونی درج شده 
که انتشار جریان رســیدگی و گزارش پرونده در محاکمات علنی که 
متضمن بیان مشخصات شاکی و متهم است، در صورتی که به عللی 
از قبیل خدشه دارشدن وجدان جمعی و یا حفظ نظم عمومی جامعه، 
ضرورت یابد، به درخواست دادستان کل کشور و موافقت رئیس قوه 

قضائیه امکان پذیر است.
رئیس دســتگاه قضا افزود: بعضاً موضوعات و مقولاتی در ســطح 
جامعه مطرح می شوند که اذهان مردم را مشغول می سازند؛ در اینجا 
مسؤولان ذیربط قضائی باید در چهارچوب تعیین شده در قانون، برای 
مردم در خصوص آن موضوعات و مقولات روشنگری کنند؛ گاهی در 
خصوص همان موضوعی که ذهن مردم را مشغول کرده است، هنوز 
پرونده ای تشــکیل نشده و هنوز اساســاً موضوع به دستگاه قضائی 
ارجاع نشده است؛ مســؤول قضائی مربوطه، در همین حد به مردم 
اطلاع رسانی کند. رئیس عدلیه ادامه داد: بعضاً فردی مطلبی را طرح 
می کند که روان مردم را آزرده می ســازد؛ در اینجا دستگاه قضائی یا 
نظارتی وقتی از آن فرد توضیح می خواهند و او مستندی برای مطلب 
خود ارائه نمی دهد و در مقام اصلاح نیز برنمی آید، برای مردم همین 
مقوله را تبیین کنند و بگویند فلان فرد که فلان ادعا را مطرح کرده بود، 

هیچ مستندی ارائه نکرد و در مقام اصلاح نیز برنیامد.
قاضی القضات تصریح کــرد: گاهی پرونــده ای قضائی در خصوص 
موضوعی که اذهان مردم را درگیر کرده است تشکیل می شود؛ طبیعتاً 
وقتی این پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی اســت به طور کلی تا 
قبل از صدور حکم قطعی، ما در مورد اعلام برخی جزئیات پرونده منع 
قانونی داریم؛ اما قانون این اجازه را به ما داده که »فرآیند رسیدگی« 
را برای مردم تبیین کنیم؛ یعنی بدون ذکر مشخصاتِ طرفین پرونده، 

برای مردم بگوییم که چنین پرونده ای تشکیل شده و از افرادی در این 
رابطه به عنوان مطلع یا متهم یا شاکی توضیح خواسته شده است.

حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای اظهار کرد: گاهی حتی 
وقتی پرونده در مرحله دادســرا اســت نیز این اجازه را داریم که در 
چهارچــوب قانون، برای مردم روشــنگری کنیم؛ بــرای نمونه وقتی 
آن مبحثِ ۹۲ هزار میلیارد تومان مطرح شــد، در شــرایطی که هنوز 
پرونده ی آن به قوه قضائیه ارجاع نشــده بود، در اذهان اینچنین جا 
افتاده بود که ۹۲ هزار میلیارد تومان فساد یا اختلاس شده است؛ خُب 
در اینجا وقتی پرونده ارجاع شد و تحقیقات ابتدایی صورت گرفت و 
یقین حاصل شــد که آن مبلغ و عدد مطروحه درست نیست، تا قبل 
از روشــن شــدن همه ابعاد پرونده، می توانیم بگوییم که فی الجمله 
چنین عدد و رقمی که در ذهن مردم جا افتاده، درســت نیســت. در 
چنین مواردی، چنانچه تا زمان صدور حکم قطعی صبر کنیم و پس از 
آن بخواهیم به روشنگری در خصوص پرونده بپردازیم، ممکن است 
زمان زیادی صرف شود و آن اعداد و ارقام غیرواقعی در اذهان مردم 

تثبیت شود و خدای ناکرده زمینه بدبینی آنان فراهم گردد.
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: در اینجا باید تاکیــد کنم که علاوه 
بر اطلاع رســانیِ مرحله به مرحله و روشــنگری برای مردم پیرامون 
پرونده های مهم که اذهان آنان را درگیر کرده است، موضوع با اهمیت 
دیگر آن است که به این پرونده ها هر چه سریع تر رسیدگی شود؛ اغلب 
این پرونده ها در دادگستری تهران، رسیدگی می شوند؛ در این رابطه 
نیاز اســت که از جهات مختلف به قضات این قبیــل پرونده ها کمک 
و یاری شــود؛ برای نمونه، پرونده »فولاد مبارکــه« خیلی زمان برده 
است؛ ممکن است آن چیزی که در ذهن مردم رسوب کرده با حکمی 
که بعدها در قبال این پرونده صادر می شــود، برطرف نشود؛ بنابراین 
تسریع در رسیدگی های مُتقن به این قبیل پرونده ها که اذهان مردم 

را درگیر کرده اند، امری بسیار لازم و واجب است.

رئیس دستگاه قضا در ادامه با ذکر نمونه دیگری از پرونده های مهم 
که اذهان مردم را درگیر کرده اند، به پرونده »چای دبش« اشاره کرد 
و گفت: پرونده چای دبش، پرونده ای است که ذهن مردم را مشغول 
کرده است؛ عدد و رقم مطرح در این پرونده، عدد و رقم بزرگی است و 
نکته مهم آنکه، در زمان کوتاهی این قضیه رخ داده است؛ بدین معنا 
که از سال ۹۷ و ۹۸ شروع شده و یک عدد و رقم کم، مرتب زیاد شده 
است و در طول یکسال، عمده ی این قضیه رخ داده است. خُب باید 
سریع تر در قبال این پرونده در این حد روشنگری شود که چه بخشی 
از آن جرم است چه بخشی از آن جرم نیست و چه بخشی از آن تخلف 
اســت؛ همچنین چنانچه افرادی در دوره ها و احیانــاً وزارتخانه های 
مختلف در این قضیه دست داشتند، باید موضوعِ آن، روشن و تبیین 
شــود. رئیس عدلیه افزود: پرونده هایی نظیــرِ پرونده چای دبش 
را نمی توانیم عــادی تلقی کنیم و فی المثل ۲ ســال منتظر بمانیم که 
تعیین تکلیف نهایی شــوند و پس از آن، به روشنگری و اطلاع رسانی 
بپردازیم؛ البته در خصوص پرونده مزبور، دادستان و بازپرس مربوطه 
مستمراً در حال تلاش هستند و قرار نهایی این پرونده در دادسرا نیز 
اخیراً در مرحله صدور بود که موارد و اسناد جدیدی از جمله مُهرهای 
جعلی منتسب کشــف شــد که لازم بود در این خصوص از برخی از 
مقامات داخلی و خارجی و برخی وزارتخانه ها تحقیق شود؛ همچنین 
اسناد دیگری در خصوص این پرونده کشف شد که حاکی از پرداخت 
رشــوه بود؛ در این خصوص نیز باید موضوع روشــن شود که در قبال 
این پرداخت رشــوه ها چه اقداماتی صورت گرفته است؛ به هر ترتیب 
همه این موارد زمان بَر هستند؛ اما می توان یک مقداری در بررسی ها 
تسریع کرد و بخش هایی از این قضایا را اطلاع رسانی کرد؛ در غیر این 
صورت، چنانچه منتظر صدور حکم نهایی و تعیین تکلیف پرونده پس 
از اعتراض و بررســی مرجع تجدیدنظر بمانیم، ممکن است دو سال 
زمان ببرد و آنگاه است که به سبب طولانی شدن، ما متضرر می شویم. 

رییس قوه قضاییه:

باید سریع تر در قبال پرونده چای دبش روشنگری شود
 فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا

مطرح کرد:

 آمادگی کامل برای تأمین امنیت 
زائران حج

فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا از آمادگی کامل 
پلیس برای تأمین امنیت زائران در دو مرحله اعزام و بازگشت 

از سرزمین وحی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سردار رضا بنی اسدی فر؛ فرمانده 
یگان هــای انتظامی و حفاظتــی فراجا با اشــاره به اهمیت 
عملیات بــزرگ حج تمتــع ۱۴۰۳ و اعزام زائــران خانه خدا 
گفت: همکارانم در پلیس فرودگاه های فرماندهی یگان های 
انتظامی و حفاظتی فراجا با برنامه ریزی های انجام شده در 
آمادگی کامل برای تأمین امنیت زائران در دو مرحله اعزام و 

بازگشت از سرزمین وحی قرار دارند.
وی با اشاره به اینکه اعزام زائران حج تمتع در سال جاری از 
تاریخ بیست و چهارم اردیبهشت آغاز و به مدد الهی ۱۸ خرداد 
ماه پایان خواهد یافت افزود: ۲۱ ایســتگاه پروازی شــامل 
فرودگاه های امام خمینی )ره(، رشت، قشم، چابهار، اردبیل، 
ارومیه، اصفهان، اهواز، بندرعباس، بوشــهر، بیرجند، تبریز، 
زاهدان، ساری، شیراز، کرمان، گرگان، مشهد، همدان، یزد و 

زنجان پذیرای زائران گرامی خواهند بود.
این مقام ارشد انتظامی با بیان اینکه در راستای تکریم زائران، 
کارکنان مجرب و با مهارت تر در گیت های بازرســی فرودگاه 
به کارگیری خواهند شــد گفت: جلســات متعدد همکاری و 
هماهنگی با سازمان حج و زیارت، شرکت های هواپیمایی و 
سایر نیروهای مســلح مرتبط با این عملیات بزرگ به منظور 

تسهیل در ارائه خدمات به زائران محترم برگزار شده است.
سردار بنی اسدی فر با اشاره به بررســی دقیق و هوشمندانه 
اقلام و وسایل همراه زائران توسط کارکنان پلیس فرودگاه در 
محیط های فرودگاهی ادامه داد: چنانچه از زائری مواد مخدر 
و روان گردان به هر میزان کشــف شــود، ضمن جلوگیری از 
ادامه سفر وی، به استناد ماده ۱۷ قانون مبارزه با مواد مخدر 
در مرحله اول ۱ الی ۵ ســال و در مرحله دوم ۵ الی ۱۵ سال 

ممنوع الخروج از کشور خواهد شد.
فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا با تاکید بر لزوم 
حفظ شــأن و منزلت زائران ایرانی با عمل به قانون و توجه به 
توصیه های پلیس تصریح کرد: پلیس کشور میزبان در صورت 
کشف مواد مخدر و روان گردان از زائران بدون اغماض رفتاری 
بسیار سختگیرانه داشــته و مجازات های سنگین برای فرد 

خاطی در نظر می گیرند.
سردار بنی اسدی فر همچنین توصیه کرد: زائران ازحمل برخی 
داروهای گیاهی که از نظر ظاهری شــباهت زیــادی با مواد 
مخدر دارند مانند شــیرین بیان با توجه به اینکه برای پلیس 

عربستان ناشناخته است خودداری کنند.
وی حمل و استفاده از انواع داروهای آرام بخش و خواب آور و 
حاوی کدئین در کشور عربستان را ممنوع عنوان کرد و گفت: در 
صورت کشف این قبیل داروها در کشور عربستان نسبت به آن 
مجازات اعمال خواهد شد لذا شایسته است افرادی که دارای 
بیماری خاص و مجبور به استفاده از دارو می باشند مراتب را 

با کارشناسان سازمان حج و زیارت مطرح کنند.
سردار بنی اسدی فر حمل اقلامی از قبیل ترشیجات، مایعات 
اسیدی مثل آبلیمو و آبغوره، کارد، چاقو و وسایل برنده انواع 
قوطی های حاوی مواد اشــتعال زا از قبیــل گاز و فندک را در 
مسافرت های هوایی و برابر قوانین بین المللی ممنوع دانست 
و تاکید کرد: از قراردادن اقلام و وسایل فوق در داخل وسایل 

همراه و یا حمل آن خودداری کنند.
وی توصیه کرد: از پذیرش امانات افراد ناشناس جدا خوداری 
کنید چرا که این موضوع مســوولیت آور اســت. همچنین از 
سپردن بار، وســایل همراه و مدارک شناسایی خود به افراد 
ناشــناس خودداری و در تمامی مراحل ســفر از گذرنامه و 

مدارک شناسایی خود به دقت مراقبت کنید.
فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا گفت: بهتر است 
مسافران و زائران عزیز اشــیا قیمتی و با ارزش را همراه خود 
حمل نمایند و از قراردادن آنها داخل چمدان خودداری کنند، 
لکــن در محل های پرازدحام مثل درب هــای ورود و خروج، 
احتمال سرقت از وسایل همراه بسیار متصوراست لذا شایسته 

است در این مناطق هوشمندانه رفتار شود.
این مقام ارشــد انتظامی با بیان اینکه پلیس فرودگاه های 
کشــور با شــماره تلفن های ۰۲۱۶۳۹۵۶۶۴۳ یــا ۱۱۰ آماده 
دریافت گزارش های مردمی می باشــد از زائران این سفر پر 
خیر و برکت درخواســت کرد به دلیل کمبود فضای مناســب 
در محیط های فرودگاهی و جلوگیری از مشــکلات ترافیکی 
مراســم بدرقه و اســتقبال در منزل یا اماکن عمومی انجام 

شود.

با مسئولان

معاون فرهنگی اجتماعی فراجا با اشاره به مطالبه به حق مردم از 
پلیس در تأمین امنیت عمومی گفت: پلیس و جامعه یک بَطن و 

یک پِیکر هستند.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار ســعید منتظرالمهدی معاون 
فرهنگی اجتماعی فراجا در بیست و ششــمین همایش دو روزه 
معاونین فرهنگــی و اجتماعــی فرماندهی انتظامی اســتان ها 
و پلیس های تخصصــی با تاکید بــر اینکه معاونیــن اجتماعی 
سرانگشتانِ ارتباط پلیس با بدنه جامعه هســتند؛ افزود: شما به 
عنوان رابط فراجــا با ۸۹ میلیون شــهروند ایرانی وظیفه خطیری 
در جهت آگاه ســازی اذهان جامعه از مأموریت های خُرد و کلان 

پلیس دارید.
سردار منتظرالمهدی، تشریک مساعی، اِشراف اجتماعی و تلاش 
بیشتر برای گفتمان سازی تأمین امنیت با همیاری و مردم یاری … 
را از اهداف این همایش عنوان نمود و گفت: علاوه بر حوزه حقیقی 
لازم است تا در فضای مجازی نیز پاســخگوی سوالات، ابهامات، 
شبهات، انتقادات و… مردم باشیم؛ کنشگریِ به موقع، مسئولانه و 
به دور از خطا را در همه سکوها و شبکه های اجتماعی مد نظر داریم.
معاون فرهنگی اجتماعی فراجا بــا تاکید بر اینکه پلیس و جامعه 
یک بَطن و یک پِیکر هستند، افزود: خوب می دانیم که مطالبه مردم 
از پلیس در تأمین امنیت عمومی به حق اســت و ما در این زمینه 

کوتاهی نکرده و از پای نمی نشینیم.
به گفته وی تشــکیل باشــگاه دانش آموزی با هدف پیشگیری، 
آموزش، مصون ســازی و در نهایت تربیتِ شــهروندان مسئول و 
قانون پذیر از جمله اقدامات نوآورانه و پیش دستانه فراجا در حوزه 

اجتماعی و فرهنگی است.

مدیرکل فرهنگی هنری، اردوها و فضاهای پرورشی:

بررسی اجرای پروژه عفاف و حجاب و طرح 
جت در مدارس 

مدیرکل فرهنگی هنــری، اردوها و فضاهای پرورشــی گفت: پروژه 
عفاف و حجاب، طرح جت، شــوراهای دانش آموزی، مناسبت های 
انقلابی و سیاســی در اداره سیاســی اجتماعی مورد بررســی قرار 
می گیرد. به گزارش خبرگزاری مهر، حجت الاســلام محمد خانی در 
گردهمایی تخصصی معاونان پرورشی و فرهنگی ادارات کل آموزش 
و پرورش سراسر کشور که با موضوع تشــکیل کانون های ارزیابی در 
اردوگاه شهید باهنر تهران برگزار شــد با اشاره به ساختار این اداره کل 
و مأموریت هــای آنان اظهار کــرد: اداره کل فرهنگــی هنری، اردوها 
و فضاهای پرورشــی ۴ اداره شــامل اداره برنامه ریزی و نظارت بر 
امور کانون های فرهنگی تربیتی، اداره برنامــه ریزی و امور اردوها و 
فضاهای پرورشی، اداره برنامه ریزی فعالیت های فرهنگی هنری و 
اداره برنامه ریزی فعالیت های اجتماعی و تربیت سیاسی دارد. وی 
اضافه کرد: در اداره کل کانون ها، ســند ملی اوقات فراغت، همچنین 
موضوع جشــنواره کارینو، طرح های تحولــی در کانون های فرهنگی 
تربیتی، بازنگری و به روزرســانی اساســنامه کانون ها و موضوعات 
مالی، پیگیری اختصاص ســرانه، ایجاد کانون های فرهنگی تربیتی 
در ۵۶ منطقه فاقد کانون، موضوع راه اندازی و استمرار کافه دخترانه 

با کارکرد تربیتی بررسی می شود.

مدیرکل فرآورده های طبیعی و سنتی و مکمل سازمان 
غذا و دارو :

بازار تامین شیرخشک در وضعیت پایدار

مدیرکل فرآورده های طبیعی و ســنتی و مکمل سازمان غذا و دارو از 
اقداماتی جهت بهبود وضعیت توزیع شیرخشک در داروخانه ها خبر 
داد و در عین حال تاکید کرد: اکنون وضعیت تولید و توزیع برندهای 
مختلف شیرخشــک های رگولار به حد تعادل رســیده و مشکلی در 
تامین شیرخشک ها نیســت. دکتر علیرضا رســتمی در گفت وگو با 
ایسنا، با اشــاره به توافق صورت گرفته میان ذینفعان زنجیره تامین 
شیرخشک به منظور بهبود وضعیت توزیع شیرخشک در داروخانه ها 
گفت: به دنبال درخواست داروخانه ها جهت اســتمهال بازپرداخت 
هزینه شیرخشک از شــرکت های توزیع کننده، جلســه ای با حضور 
ذینفعان این حوزه شــامل شــرکت های تامین کننــده، توزیع کننده 
و انجمن داروســازان در ســازمان غذا و دارو برگزار شــد.وی افزود: 
پس از بررسی موارد نهایتا مقرر شــد که جهت مدیریت بهینه توزیع 
شیرخشــک، زمان بازپرداخت داروخانه ها به پخش ها در خصوص 
انواع شیرخشــک تولید و توزیع شده، تا پایان ســال جاری حداقل 
ســه ماه در نظر گرفته شــود. رســتمی گفت: البتــه داروخانه های 
دارای بدهی سررسید شــده تسویه نشده، مشــمول این توافق نامه 
نمی شــوند. همچنین بنابر توافــق صورت گرفتــه، داروخانه ها چک 
تسویه فاکتورهای شیرخشک را مجزا از سایر اقلام صادر خواهند کرد. 

معاون فرهنگی اجتماعی فراجا:

پلیس و جامعه یک بَطن و یک پِیکر 
هستند



ایرانیان همواره شــهر اصفهان و مخصوصاً میدان نقش جهان را، یکی از 
مقصدهای دلگشــا و تاریخی برای مسافرت در کشــورمان دانسته اند. 
آنها که با فرهنگ نوشــتن دمخوری بوده اند، به تناســب علایق و پیشــه 
خویش ســیاحت نامه ها یا خاطره ها از این شــهر و میدان نامدارش به 
یادگار گذاشــته اند.وقتی ســفرنامه ها و خاطــرات را ورق می زنیم پی  
می بریم ایرانیان هر فصلی از ســال که مجالی به دســت آورده اند به این 
شهر رو کرده اند. هر کس فصلی را برای ســفر به اصفهان و دیدار از نقش 
جهان مطبوع تر دانسته  نتیجه اش این می شــود: بهار و تابستان و پاییز 
و زمســتان فرقی نمی کند، هر فصلی می توان به اصفهان پا گذاشت و به 
نظاره این میدان ماندگار نشســت.محمدعلی اســلامی ندوشن، منتقد 
و ادیب، در ســفرنامه اش موســوم به »بازتاب ها« این گونه بیان می کند 
که گرفتار گرمای تابســتان ۱۳۷۴ شمســی در شــهریورماه است و این 
وقتِ سال برای رفتن به اصفهان دلچســب نیست؛ اما چون نمی خواهد 
فرصت این گشــت وگذار را از دست بدهد بار ســفر به اصفهان را می بندد. 
او پیش تر، اردیبشــهت اصفهان را بارها دیده اســت و این فصل را برای 
سفر دوست می دارد. این نویســنده اهل ندوشن یزد در کتابی موسوم به 
»صفیر سیمرغ« اصفهانِ بهاری ۱۳۵۲ شمسی را چنین وصف می کند: 
»دمدمه های اردیبهشت، اصفهان چون شاهزاده افسون شده افسانه است 
که طلسمش را شکسته اند و آرام آرام از خواب بیدار می شود. شکوفه های 
بِه و بادام رؤیاهای پرپرشده اویند و بید مجنون، معشوقه ای که زلف های 
خود را بر او افشانده  است.«اصغر عبداللهی، داستان نویس و فیلم سازی 
است که پاییز اصفهان را برای سفر و دیدن نقش جهان بهتر می داند. این 
هم وطن آبادانی خاطره سفرش به نصف جهان را در کتاب »در کلمات هم 
می شود ســفر کرد« این گونه آغاز می کند: »اگر به دلخواه سفر می کنی، 
پاییز به اصفهان سفر کن؛ آذرماه که باران درخت های سرو و چنار و نارون و 
کبوده و بید را شسته است. سه جور بید هست: زردبید، بید بیل دسته و بید 
موله که بید معلق هم می گویند از بابت اینکه واله وحیران است و معلق و 
شاخه هایش سرنگون. یکی از این بیدهای موله در خیابان گل دسته است. 

کاج و زبان گنجشک هم دارد.«

حکایتِ نام گذاری میدان
بســیاری از راویانِ ســفر به نقش جهان کوشــیده اند تا نخست در علت 
نام گذاری این میدان سخن بگویند. علی سربندی، مورخ و پژوهشگر ادبی 
کشورمان که اهل استان مرکزی است، این موضوع را در کتاب »اصفهان 
بهانه بود؛ ایرانم آرزوست« چنین توضیح می دهد که میدان نقش جهان 
اول باغســتانی بود به همین نام و در دوره صفویه تخریب شــد تا مکان 
کنونی خلق شود: »فضای باغ نقش جهان آکنده از انواع درختان و گل های 
رنگارنگ بوده اســت و به خاطر تنوع و فراوانی گل هایش، آن را باغ نقش 
جهان می گفتند.«صادق هدایت، داستان نویس و روشنفکر ایرانمان نیز 
به این وجه تسمیه اشــاره می کند. هدایت که از تهرانی های اصیل است، 

سال ۱۳۱۱ شمسی به اصفهان می آید، در سفرنامه اش موسوم به »اصفهان 
نصف جهان« می نویسد: »این اســم به مناسبت کوشکی روی آن مانده 
است که به نقش جهان معروف بوده و در آن تصویرهای گران بهایی کشیده 
بودند.« او در ادامه توضیح می دهد که این میــدان بزرگ در قدیم زمین 
چوگان بوده و هنوز چهار ســتون ســنگی که دروازه های بازی محسوب 
می شدند، در آن است. دور میدان نیز چهار بنای اصلی مسجد شاه )امام 
کنونی(، کاخ عالی قاپو، مسجد شیخ لطف ا... و بازار قیصریه قرار دارد که 
جاذبه های مهم این میدان  و شــهر اصفهان اند شهری که به گفته هدایت 

چون حکایت های هزارویک شب است.

مسجد جامع عباسی؛ یادگار شاه عباس صفوی
علی جواهرکلام، پژوهشــگر، روزنامه نگار و مترجم کــه تا پایان عمرش 
سمت های گوناگونی در حوزه آموزش و فرهنگ کشور بر عهده گرفت، در 
توصیف درباره مسجد امام)ره()مسجد جامع عباسی( می نویسد که این 
مسجد در اصفهان از بناهای شاه عباس بزرگ است ولی مسجد امام تهران 
)مسجد فتحعلی شاه قدیم(را فتحعلی شاه بنا کرده است. یکی از دلایل 
جاذبه این شــهر برای جواهرکلام، اصالت اصفهانی خانواده اش اســت. 
زادگاه و محل سکونتش تهران است و نمی گوید اصفهانی ام. در خاطراتش 
که با عنوان »یادداشت های سفر اصفهان در سال ۱۳۰۳ شمسی« چاپ 
شده، می نویسد: »اصفهانی زاده ام«. همچنین بسیار مشتاق است تا در 
مدت اقامت خود نمازش را در نقش جهان تاریخی بگزارد.راوی »اصفهان 
نصف جهان« وقتی به مسجد امام)ره( می رسد، نه از داده های تاریخی 

که از احساســات و مشاهداتش درباره آن می نویســد. هدایت می گوید 
ســردر و گنبند آبی این مسجد که در آغوش آســمان لاجوردی است، هر 
تماشاگری را افســون می کند و ادامه می دهد: »ولی چیزی که انسان را 
دل چرکین می کند، شکست های طاق و کاشی هایی است که ریزش کرده. 
به غیراز کاشی هایی که در دو حیاط مجاور صحن دزدیده و فروخته اند ]...[. 
به اضافه یادگاری هایی که روی دیوار نوشته اند و میخی که معلوم نیست 

کدام دست چلاق شده روی کاشی کوبیده است.«

کاخ عالی قاپو؛ پررنگ ونگار و طنین انداز   
وقتی علی ســربندی، نگارنده »اصفهان بهانه بود؛ ایرانم آرزوســت« به 
ضلع غربی میدان می رسد از چهارطبقه بودن کاخ عالی قاپو تا دوره صفویه 
و شش طبقه شدن آن در دوران این دودمان می گوید. او در معنی نامش 
به دو مسئله اشاره می کند. عالی قاپو یعنی درِ بزرگی که بدون احتیاج به 
قفل باز و بسته می شود. همچنین ممکن است به »درِ علی« اشاره داشته 
باشد، از آنجا که این در از نجف به ایران آمده و بالای کتیبه اش نوشته »انا 

مدینة العلم و علی بابها«.
صادق هدایت از محیط درونی آن تعریف می کند: »از دالان عالی قاپو که 
وارد می شوند ریزه کاری و گُل و بته و گچ بری شروع می شود و بر زینت و 
لطافت آن افزوده شده. نقاشــی و گُل  و بته های دگر ضمیمه آن می شود 
تا طبقه آخر که به حد کمال می رســد.« اسلامی ندوشن نیز به طبقه آخر 
یا ششــم می رود. او در »بازتاب ها« به حفره های دیوار اشاره می کند و از 

اهمیت آنها در پژواک صدای موسیقی می نویسد.

میدان »نقش جهان« از چشم، پندار و قلم مسافران ایرانی

آنچه خوبان همه دارند، تو یکجا داری!
نبض گردشگری اروپا در دست 

چینی ها

گسترش همکاری گردشگری بین چین و اروپا به اقتصاد اروپا 
کمک خواهد کرد؛ زیرا گردشگری یکی از صنایع اصلی در بیشتر 

کشورهای اروپایی محسوب می شود.
به گزارش »ایسنا«، آمار و ارقام منتشر شده از سوی آژانس های 
مسافرتی نشان می دهد، خرید تورهای اروپایی توسط چینی ها 
از اوایل ســال ۲۰۲۳ و پس از اینکه چین محدودیت های سفر 
به خارج از کشــور را پس از همه گیری کاهــش داد، افزایش 

چشمگیری داشته است.
مقاصد ســنتی محبوب اروپایی مانند فرانسه، اسپانیا و یونان 
بهترین انتخاب برای مســافران چینی هســتند، در حالی که 
مقاصد ویژه مانند صربستان و مونته نگرو نیز توجهات ویژه ای 

به سوی خوب جلب کرده اند.
آژانس مسافرتی آنلاین »Qunar« اعلام کرد: برخی از مقاصد 
اروپایی از جمله آتن، برلین، میلان و زوریخ اخیراً شاهد افزایش 
جست وجوها توسط چینی ها بوده  است. به عنوان مثال، از ۲۲ تا 
۲۸ آوریل، جست وجو برای تور آتن تقریباً سه برابر شده، در حالی 
که جســتجو برای تورهای برلین در مقایسه با هفته قبل تقریباً 

چهار برابر افزایش یافته است.
 »Toniu« چی چونگوانگ«، نایب رئیس آژانس مسافراتی«
در چین گفت: مقاصد در اروپای مرکزی و شــرقی نیز به دلیل 
هزینه های کمتر و سیاســت های دوســتانه تر ویزا، مسافران 
چینی بیشتری را جذب کرده اند. او اظهار کرد: سفر به اتریش، 
جمهوری چک و مجارســتان معمــولًا ۲۵ هزار یــوان )۳۵۰۰ 
دلار( برای هر نفر در تابســتان هزینه دارد، در حالی که ســفر 
به بریتانیا و ایرلند برای هر نفر در تابســتان نزدیک به ۴۰ هزار 
یوان هزینه در بر خواهد داشــت. همچنین افزودن پروازهای 
مستقیم از چین به مقاصد اروپای شرقی و روش های راحت تر 
 درخواســت ویزا، مقاصد اروپای مرکزی و شــرقی را جذاب تر 

می کند. 
صاحبان صنعت گردشگری می گویند که اروپا از دیدن مسافران 
چینی بیشتر خوشحال می شــود؛ چرا که اقتصاد این قاره را به 
 جریان می اندازد و به افزایش اشتغال مرتبط با گردشگری کمک 

می کند.
بــه گــزارش »چاینادیلی«، شــرکت تجزیــه و تحلیــل داده 
»Statista« که مقر آن در هامبورگ آلمان است اعلام کرده که 
سهم کل سفر و گردشگری در تولید ناخالص داخلی اروپا در سال 
۲۰۱۹ حدود ۲.۱ تریلیون دلار بود، در حالی که این میزان در سال 
۲۰۲۲ به حدود ۱.۹ تریلیون دلار کاهش یافت. سفر و گردشگری 
ســهم بزرگی از برخی اقتصادها در اروپا را بــه خود اختصاص 
داده است، برای مثال طبق آمار ارئه شده،  ۲۴.۸ درصد از تولید 
ناخالص داخلی کرواســی در سال ۲۰۱۹ از ســفر و گردشگری 

حاصل شده است.
»ساندرا کاروائو«، رئیس بازار گردشگری و رقابت پذیری سازمان 
جهانی گردشــگری، در مصاحبه اخیر خود عنوان کرده که چین 
یکی از بزرگ ترین منابع مسافر در جهان است؛ بنابراین، بهبود 
بازار گردشگری چین کلید توسعه صنعت گردشگری اروپا است.
»ادواردو ســانتاندر«، مدیر اجرایی کمیســیون ســفر اروپا به 
مجله »پیپلز دیلی« گفــت که مقاصد اروپایــی تلاش زیادی 
برای جذب مســافران چینی انجــام داده اند، ماننــد تعمیق 
همکاری با شرکت های هواپیمایی چین و برپایی نمایشگاه های 
گردشــگری در چین. این کشور آســیایی دومین منبع بزرگ 
تأمین مســافران به اروپا قبل از همه گیری بــوده و مقامات و 
صاحبان صنعت گردشــگری در ایــن قاره امیدوارند امســال 
 شــاهد ورود تعداد فزاینده ای از مســافران چینی به این قاره 

باشیم.
آمارهای رسمی حاکی آن اســت که در سال ۲۰۲۳، گردشگری 
داخلی در چین شــاهد رشــد قابل توجه با بیش از ۱۰۰ درصد 
رشد در درآمد و تعداد گردشگران بود که به بیش از ۸۰ درصد از 
سطح سال ۲۰۱۹ بازگشته است. گردشگری بین المللی ورودی 
و خروجی چین در ســال ۲۰۲۳ نیز افزایش یافته و تعداد کل 
گردشــگران از ۱۹۰ میلیون نفر فراتر رفته است، که بیش از ۲۸۰ 

درصد نسبت به سال پیش از آن، افزایش را نشان می دهد.

سوژه

شهردار ابهر گفت: قرار است با همکاری میراث فرهنگی و شهرداری 
کاوش های در قلعه تپه ابهر صورت گیرد. رضا حیدری در جلســه 
بررســی اصلاح میدان پیر احمــد زهرنوش و موضــوع  قلعه تپه 
ابهر با اشاره به جلسات قبلی برگزار شــده در زنجان و ابهر و انجام 
هماهنگی های لازم، تصریح کرد: خوشبختانه پروژه های امامزاده 
اسماعیل و زیدالکبیر و میدان پیر بر اساس معیار و الگوهای صحبت 
شده با میراث فرهنگی  آغاز شده است. وی با بیان اینکه بخشی از 
اعتبارات در این پروژه ها مربوط به سال گذشته و برخی نیز مربوط 
به سال جاری اســت، توضیح داد: همکاران نیز هماهنگ و آماده 
هستند تا طرح و نقشه که به تایید دو طرف رسیده است را اجرا  کنند. 
شهردار ابهر با تاکید بر ضرورت تسریع در روند اجرای طرح ها، اظهار 
کرد: بازدیدهای میدانی برای رعایت حریم های میراثی در پروژه ها 
به طور دائم در حال انجام اســت. حیدری با تاکید بر اینکه انجام 
پروژه ها با رعایت همه جوانب انجام می شود، اذعان کرد: در موضوع 
امامزاده اســماعیل )ع( نیز این رویه دنبال می شــود و در تلاش 
هستیم این پروژه فاز به فاز انجام شود.  او بیان کرد: جایگاه میراث 
فرهنگی به عنوان متولی حفظ و حراســت از عرصه بافت تاریخی 
نیاز به هماهنگی با این مجموعه در اجرای طرح های شهری دارای 
آثار تاریخی و نحوه ساخت و ســاز را ضروری ساخته است.  وی با 
اشاره به اینکه میدان پیر و زیدالکبیر باید ساماندهی شوند، افزود: 
امیدواریم با افزایش تعامل و همکاری های مشترک میان شهرداری 
و میراث فرهنگی شاهد حفظ و احیاء بافت تاریخی و به تبع آن رونق 
گردشگری در شهرمان باشیم و از این میراث تاریخی که به عنوان 

هویت و شناسنامه این شهر است باید به خوبی حفاظت شود.

 چگونه تعداد گردشگران سلامت در  مشهد 
افزایش پیدا می کند؟

مدیر گردشــگری سلامت دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد گفت: برای 
اولین بار در مشهد ســامانه ای در حال راه اندازی است که بیمار از کشور 
خودش وارد سامانه شود و بیمارســتان، پزشک و هتل خود را مشخص 
کرده و تعرفه خود را با کشــورهای دیگر مقایسه کند.داوود خوش شکن 
در گفت وگو با »ایســنا« در خصوص برآوردش از میزان ورود گردشگران 
ســلامت به مشــهد اظهار کرد: در ایام نوروز وضعیت خوبی نداشــتیم. 
متأسفانه مراجعان کشــور عراق به مشــهد کاهش پیدا کرده است؛ اما 
بیماران افغانستان، تاجیکستان و ترکمنســتان می تواند این کاهش را 

پوشش دهد. 
وی ادامه داد: برای اولین بار در مشهد سامانه ای در حال راه اندازی است 
که بیمار از کشور خودش وارد ســامانه شود و بیمارستان، پزشک و هتل 
خود را مشــخص کند و تعرفه خود را با کشــورهای دیگر مقایسه کرده و 
سپس با وجود تعرفه های پایین ما، ایران را انتخاب کند.مدیر گردشگری 
سلامت دانشگاه علوم پزشکی مشهد تصریح کرد: اگر این اتفاق رخ دهد 
تعداد گردشگران سلامت در مشــهد افزایش پیدا می کند، اما تا نتوانیم 
این کار را انجام دهیم و در جولان افراد ســودجو بیفتیم، شاهد کاهش 
آمار گردشگری سلامت خواهیم بود. در سال ۱۴۰۲ سعی شد تا به آماری 
که برآورد کرده ایم برسیم، وگرنه تعداد گردشگران سلامت رو به کاهش 
است و در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ کمتر از ۱۰ درصد رشد داشتیم. 

کارخانه ریسباف برای بازدید عموم آماده 
شده است

رئیس ادارهٔ گردشگری سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
اصفهــان گفت: پــس از دهه ها تعطیلــی کارخانۀ ریســباف، در رویداد 
گردشــگری »صدای بوق کارخانه می آید« درهای این کارخانه به مدت 
۱۰ روز برای بازدید به روی مردم باز می شــود. علیرضا مساح در گفت   وگو 
با ایسنا و در خصوص محتوای ارائه شده در این رویداد گردشگری، اظهار 
کرد: بخش زیادی از کارخانه ناایمن اســت و به همین دلیل این رویداد 
گردشگری در یک مسیر مشخص انجام می شود و ما با نقشه ها و تصاویر 
و نیز حضور راهنما، به درک بهتر گردشگران و بازدیدکنندگان کمک می کنیم. 
روایت های این کارخانه و اتفاقاتی که برای آن رخ داده و روند تاریخیِ آن و 
همچنین چشم اندازی که برای آینده این کارخانه در نظر داریم، در رویداد 
گردشــگری »صدای بوق کارخانه می آید« ارائه خواهد شد. رئیس ادارهٔ 
گردشگری سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه نهادهای مختلف اداریِ شهر اصفهان برای برگزاری رویداد گردشگری 
»صدای بوق کارخانه می آید« در کارخانۀ ریسباف همکاری کردند، افزود: با 
تلاش سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان برای مرمت کارخانه 
ریسباف، کارگاه مرمتِ آن در محل کارخانه به صورت فعال دایر است و مردم 
می توانند روند مرمت را از نزدیک ببینند. شهرداری منطقه نیز از این رویداد 
پشتیبانی کرد و در حالی که کارخانه آمادگی پذیرش گردشگر را نداشت، با 

کمک آنها توانستیم کارخانه را برای بازدید عموم آماده کنیم.

شهردار ابهر خبر داد:

آغاز کاوش ها در قلعه تپه ابهر
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رئیس مرکز ملی اقلیــم و مدیریت بحران  ایسنا
خشکســالی سازمان هواشناســی بر لزوم 

انتقال صنایع آب بر از مرکز کشور تاکید کرد.
به گزارش ایســنا احد وظیفه افزود: در عصر مــدرن به طبیعت و آب 
احترام نگذاشــته ایم و اقداماتی مانند انحراف آب از مســیر اصلی، 
اســتخراج بیش از حد منابع آب زیرزمینی، رعایت نکردن حقآبه ها 

و... باعث فرونشست زمین شده ایم.
وی اضافه کرد: بخش مهمی از تولیدات ما به کشاورزی وابسته است 
و مهم ترین مصرف کننده آب کشور هم بخش کشاورزی است علاوه بر 
آن بخش عمده از انرژی کشور به ویژه در فصل گرم سال از آب تامین 
می شود بنابراین باید به دنبال راهکارهایی برای کاهش مصرف آب در 
بخش های پرمصرف به گونه ای باشیم که اقتصادمان هم پایدار بماند. 
رئیــس مرکز ملــی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی با اشــاره به اســتقرار صنایع آب بر از گذشــته در مناطق 
مرکزی ایران، گفت: حوزه مرکزی ایران ۲۵ سهم آب کشور را دریافت 
می کند این در حالیســت که بیش از نیمی از جمعیــت ایران در این 
مناطق ساکن هستند. در این شرایط از این به بعد نباید صنایع آب بر 
را در بخش های مرکزی کشــور مســتقر کنیم علاوه بر آن از فناوری 
بهــره لازم را ببریم. وی تاکید کرد: حتی ادامــه فعالیت صنایع آب بر 
در مناطق مرکزی ایران می تواند موجب ایجاد بحران شود. به عنوان 
نمونه فرونشســت زمین در اصفهان در حال ورود به این شــهر است 
و می تواند جاده ها، تاسیســات انتقال آب و حتــی اماکن تاریخی را 
با تهدید مواجه کند.  وظیفه در پاســخ به این پرســش که چه نهادی 
می تواند در جابجایی صنایع آب بر از مرکز کشور عمل کند، گفت: این 
یک موضوع حاکمیتی و لازم اســت چندین نهاد بــه آن بپردازند که 
از جمله آن ها می توان بــه وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و نیرو به 
عنوان مصرف کننده آب و ســازمان حفاظت محیط زیست به عنوان 
نهاد حاکمیتی اشــاره کرد. رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی با اشاره به نتایج استقرار یک صنعت 
در منطقه ای اظهار کرد: استقرار صنعت در هر منطقه ای موجب جذب 
جمعیت به آن می شــود چراکه کارگران نیازمنــد مکانی برای زندگی 
هستند بنابراین شهرنشینی ایجاد می شود و تقاضا برای آب افزایش 
می یابد. در این شرایط باید آمایش سرزمینی را جدی تر بگیریم و از 
ظرفیت های ســواحل جنوبی کشــور هم بهره ببریم. وی اضافه کرد: 
کشورهای حاشــیه جنوبی خلیج فارس با وجود آنکه شرایط اقلیمی 

بســیار بدتری از ما دارند اما با شــیرین کردن آب تلاش کرده اند به 
اهداف خود برسند. وظیفه با اشاره به شیرین کردن آب خلیج فارس 
و انتقال آن به مرکز کشور گفت سالانه صدها هزار میلیارد تومان صرف 
این پروژه ها می شــود. من با متخصصان این حوزه صحبت کردم. به 
گفته آنان هزینه تحویل هر متر مکعب آب تصفیه شده نسبی به این 

صنایع ۳ یورو است و صنعت حاضر به پرداخت این هزینه است. 
وی با اشــاره به پرداخت یارانه به کالاهایی مانند سوخت اظهار کرد: 
اگر همانند کشورهای غربی همانگونه که یارانه می دادیم، مالیات هم 
می گرفتیم. آیا این صنعت می توانست با پرداخت چنین هزینه هایی 
قابل رقابت باشــد؟  رئیــس مرکز ملــی اقلیم و مدیریــت بحران 
خشکسالی ســازمان هواشناســی در بخش دیگری از صحبت های 
خود درباره وضعیت جوی کشــور طی سال جاری اظهار کرد: پیش از 
بارش های بهاره، اغلب مناطق کشــور در حال گذراندن چهارمین سال 
پیاپی خشکســالی بود ولی بارش های فروردین و اردیبهشــت ماه 

به طور میانگین ۶۰ درصد بیش از نرمال بود بنابراین کم بارشی زمستان 
و پاییز را تا حدود زیادی جبران کرد و به صورت موقت توانســته ایم از 
خشکســالی هواشناسی خارج شــویم. وی اضافه کرد: خشکسالی 
کشاورزی نیز بسیار کاهش پیدا کرده است . بارش های بهاره نیز از نظر 

کشاورزی به موقع و مناسب بود.
وی ادامه داد: بارش ها در غرب کشور در حد نرمال و بیش از نرمال بود 
همچنین بارش های خوبی در جنوب کشور ثبت شد. بارش در خراسان 
رضوی ۲۵ درصد زیر حد نرمال اســت و ســدهای این استان نیز آب 
زیادی ندارند به ویژه سد دوستی که از افغانستان سهم می گرفت و الان 
قطع شده است. وی اضافه کرد: استان های آذربایجان شرقی، زنجان، 
قزوین، خراسان رضوی، تهران، ســمنان بارش کمتر از نرمال دریافت 
کرده اند. به عنوان نمونه بارش های تهران حدود ۸۵ میلیمتر کمتر از حد 
نرمال بوده است و سدهای آن هم وضعیت خوبی ندارند، گرچه نسبت 

به سال قبل بارش بیشتری دریافت کرده است. 

رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی:

لزوم انتقال صنایع آب بر از مرکز کشور

رئیس سازمان هواشناسی کشور گفت: بارندگی های اخیر سبب شد تا برای نخستین بار در حدود چهار 
سال اخیر، میانگین بارش کشور به ۲۰۰ میلیمتر برسد و کسری بارش ایران را به کمترین مقدار در این مدت 
برساند. به گزارش ایسنا سحر تاج بخش مسلمان افزود: میزبان بارش کشور از ابتدای سال زراعی تاکنون 
اندکی بیشتر از ۲۰۰ میلی متر بوده که تنها سه درصد کمتر از شرایط نرمال در این موقع از سال است. این 
کمترین کسری بارش کشور در حدود چهار سال اخیر نسبت به بارش یکسال آبی است. وی افزود: از 
ابتدای بهار تاکنون حدود ۱۵ سامانه بارشی موثر و قوی  کشور را فرا گرفته و بارش های قابل توجهی در 
برخی پهنه ها به همراه داشته که این بارندگی ها سهم زیادی در جبران کم بارشی های پاییز و زمستان 

گذشته داشته است. وی افزود: به طور میانگین از ابتدای فروردین تا کنون بیش از ۸۳ میلیمتر بارش در 
کشور ثبت شده است که نیمی از آنها در سه هفته نخست اردیبهشت ماه دریافت شده است. معاون وزیر 
راه و شهرسازی ادامه داد: بارندگی های اردیبهشت ماه سبب شد تا سه حوضه از شش حوضه آبریز اصلی 

کشور از کم بارشی خارج شوند و میانگین بارش آن ها به محدوده نرمال برسد.
 تاج بخش مسلمان تصریح کرد: یکی از این حوضه ها »فلات مرکزی« ایران است که وسیع ترین حوضه به 
شمار می رود و حوزه حدود نیمی از مساحت کشور را شامل می شود. وی اضافه کرد: دو حوضه دیگر اصلی 
که اردیبهشت امسال از کم بارشی خارج شد، حوضه های »مرزی شرق« و »خلیج فارس و دریای عمان« 
است. رئیس سازمان هواشناسی کشور افزود: همچنان ســه حوضه آبریز اصلی کشور شامل »دریاچه 
ارومیه، دریای خزر و قره قوم« با کم بارشی مواجه هستند اما به طور میانگین بیش از نیمی از مساحت 

کشور از کم بارشی سالانه خارج شده است.

رئیس سازمان هواشناسی کشور:

 کسری بارش کشور به کمترین مقدار در چهار سال اخیر رسید

سازمان جهانی هواشناســی در گزارش اقلیمی منطقه آسیای 
خود به برخی مخاطرات جوی و رویدادهای شدید آب و هوایی 
ایران در سال گذشته پرداخته است. به گزارش ایسنا، گزارش 
ســازمان هواشناســی که وضعیت اقلیمی قاره آسیا و برخی 
رخدادهای شــدید آب و هوایی آن در ســال ۲۰۲۳ را بررسی 
می کند، تعدادی از رویدادهای شدید آب و هوایی ایران در سال 
گذشته را نیز بررسی کرده است. از جمله رخدادهای شدیدی 
که در این گزارش آمده است می توان به سیل آستارا، خشکی 
تالاب هامون، طوفان های گردوخاک جنوب شرق و پیامدهای 
باد »لوار« اشاره کرد که به برخی چالش های آن نیز اشاره شده 
است. در بخش دیگری از گزارش به بارندگی کمتر از حد نرمال 
در بیشتر مناطق ایران اشــاره و عنوان شده است که کم بارشی 
سبب بروز ســومین خشکسالی متوالی و گســترده در کشور 
شده است. این گزارش همچنین به خشک شدن تالاب هامون 
و وقوع توفان های گرد و خاک در منطقه اشــاره و عنوان کرده 
است: در اواسط شهریور ماه، طوفان گرد و غبار بخش هایی از 
جمهوری اسلامی ایران، افغانســتان و پاکستان را درنوردید و 
مشکلاتی برای سلامتی به همراه داشت. در ادامه گزارش امده 
است: وزش باد شدید در جنوب شرق ایران از ۱۸ تا ۲۵ شهریور 
ماه باعث وقوع طوفان گرد و خاک و جراحات و بستری شدن 
تعدادی در بیمارستان شد. این گزارش می افزاید: باد لوار و  گرد 
و خاک ناشی از خشک شــدن تالاب هامون، منطقه را تحت 
تاثیر قرار داده و اثرات نامطلوبی بر سلامتی، تعطیلی مدارس، 

خطرات حمل و نقل و خسارت به محصولات وارد کرده است.

خوزستان،  زیستگاه  بیش از ۳۰۰ گونه پرنده 
مهاجر و بومی

داود میرشکار مدیرکل حفاظت محیط زیســت خوزستان در بازدید از 
زیســتگاه جوجه آوری فلامینگوها در تالاب بین المللی شادگان که به 
مناسبت روز جهانی پرندگان مهاجر )دومین شنبه ماه می( انجام شد، 
در خصوص پرندگان مهاجر اســتان خوزســتان، اظهار کرد: خوزستان 
مأمن و مأوای بیش از ۳۰۰ گونه پرنده که بــه صورت بومی و مهاجر در 

استان است.
به گزارش ایســنا، وی افزود: پرندگان مهاجر عمده پرندگان موجود در 
استان خوزستان را تشکیل می دهند که به صورت دو گروه عمده مهاجران 

زمستان گذران و مهاجران تابستانه وارد استان می شوند.
میرشکار در خصوص گونه های پرندگان مهاجر زمستان گذران گفت: همه 
ساله از اوایل پاییز این گونه پرندگان از مناطق شمالی ایران و همسایگان 
شمالی به منظور سپری کردن بخشی از فرایند زیستی خود وارد استان 
خوزستان می شــوند. این گونه ها با توجه به ســرمای طاقت فرسای 
مناطق شمالی، زیستگاه های استان خوزســتان را مطلوب و مناسب 
تشخیص می دهند و زیستگاه های خوزستان پذیرای آن ها هستند. در 
بین این پرندگان انواع غازها، مرغابی ها، قوها، حواصیل ها، آبچلیک ها، 

پاشلک ها و عمده پرندگان آبزی و کنارآبزی را می توان مشاهده کرد.

مشاهده ۳۱۷۶ قطعه پرنده در سرشماری 
پرندگان تهران

علیرضا مزینانی در آستانه روز جهانی پرندگان مهاجر با اشاره به اینکه 
گرامیداشت این روز با هدف ترغیب مردم به مشارکت فعال در حفاظت 
از پرندگان مهاجر است، گفت: طراحی و اجرای فعالیت ها و برنامه هایی 
برای افزایش آگاهی عمومــی و کمک به حفاظت از ایــن پرندگان و 
زیستگاه آن ها توسط مسؤولان، سازمان های مردم نهاد، دانشگاه ها، 

مدارس و فعالان محیط زیست نیز از دیگر اهداف مورد انتظار است.
وی با بیان اینکه استان تهران نیز در مسیر مهاجرت پرندگان قرار داشته 
و تالاب های این استان اغلب مســیر زمستان گذرانی پرندگان مهاجر 
آبزی و کنار آبزی هستند و بر همین اساس هرساله و همزمان با سراسر 
کشور، سرشــماری پرندگان مهاجر در فصل ســرد سال در سطح این 
استان انجام می شود، تصریح کرد: طی سرشماری و مطالعات انجام 
شده در ۹ سایت مهم استان در ســال گذشته، درمجموع تعداد ۳۱۷۶ 
قطعه پرنده در تنوع گونه ای ۲۷ نوع مختلف در سطح تالاب های استان 

مشاهده و سرشماری شده است.
مزینانی اضافه کرد: از این تعداد، گونه اردک سرسبز با تعداد ۱۰۵۹ بال، 
بیشترین تعداد گونه مشاهده شده در مراکز آبی استان تهران را به خود 

اختصاص داد.

گزارش سازمان جهانی هواشناسی از 
وضعیت سیل و خشکسالی در ایران

محیط زیست درحال بررسی طرح های 
پیشنهادی شهرداری برای عبور آزادراه 
شهید شوشتری از پارک سرخه حصار

رئیس کمیته عمران شــورای شــهر تهران اعلام کرد که ۲۰ هزار 
میلیارد تومان پروژه عمرانی در حال حاضر در ســطح شهر فعال 

است.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین محمد آقامیری در 
حاشیه بازدید از آخرین وضعیت احداث آزادراه شهید شوشتری با 
بیان این که زمانی که شورای شهر ششم به پارلمان محلی راه یافت 
همت کردیم و تکمیل پروژه های ناقص ســطح شهر را به صورت 
ویژه در دستور کار قرار دادیم تا تکمیل شوند که از این میان می توان 
به ناقص بودن پروژه هایی همچون بزرگراه شهید شوشتری که 
بعدا در رایزنی با وزارت شهرسازی تبدیل به آزادراه شد و همچنین 

پروژه هایی همچون یادگار امام، بروجردی و غیره اشاره کرد.
وی با بیان اینکه در دو هفته ابتدایی که به عنوان نماینده مردم به 
شورای شهر راه یافتیم بازدیدی از پروژه شهید شوشتری داشتم و 
دیدیم که وضعیت پروژه چگونه است، اظهار کرد: فکر نمی کردیم 
ساخت پروژه شهید شوشــتری این حجم از مشکلات را داشته 
باشــد و وقتی کار را آغاز کردیم متوجه شــدیم که واقعا مباحث 
عمرانی این پــروژه حدود ۱۰ درصد اســت و ۹۰ درصد این پروژه 
مشکلاتی از جمله معارضین تأسیساتی، ملکی، نظامی و امنیتی 
دارد. هرچند بسیاری از این مشکلات در تعامل شهردار تهران با 
وزارتخانه ها و نهادهای مختلف حل شد؛ اما گرفتاری و سختی این 
پروژه زیاد بوده و امید است تا آخر سال حداقل فاز یک آن افتتاح 
شود. رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران با بیان اینکه مدیریت 
شهری فعلی در این دوره همت کرد و فاز اول شهید بروجردی در 
سال گذشته افتتاح و امید داریم در ســال جاری فاز دوم شهید 
شوشــتری نیز افتتاح شــود، گفت: پروژه یادگار امــام)ره( نیز 
تقاطع های غیرهمسطح زیادی دارد و یک پروژه عظیم محسوب 
می شود و حجم کار در این پروژه سنگین است و توقع نداریم که در 
سال جاری پروژه  یادگار امام خروجی داشته باشد و امیدواریم تا 

دو سال آینده این پروژه به ثمر برسد.
آقامیری با بیان اینکه در حال حاضر ۲۰ هزار میلیارد تومان بودجه 
در بخش  عمرانی در تهران در حال اجرا است، تصریح کرد: از تیم 
فعلی عمرانی شهرداری تهران تشکر می کنیم چرا که امروز پای 
کار هستند و اگر معارضین ملکی و تاسیساتی نبود پروژه ها در یک 

پنجم زمان اعلامی به نتیجه می رسید.
وی در مورد نامه نگاری شهرداری تهران با محیط زیست در مورد 
عبور فاز دوم آزادراه شهید شوشتری از ســرخه حصار هم اظهار 
کرد: پارک سرخه حصار هم برای این پروژه یک معارض است و 
اگر یک زمین خالی بود پروژه زودتر از این پیش می رفت؛ اما به 
علت بافت جنگلی و مباحث زیســت محیطی، شهرداری تهران 
ســه طرح داشــته چرا که حدود چند کیلومتر از مسیر از داخل 
پارک سرخه حصار عبور می کند که محیط زیست در حال بررسی 

طرح های ارائه شده از سوی شهرداری تهران است.
در ادامه حق بین در پاســخ به ســوال ایســنا مبنی بر اینکه اگر 
سازمان محیط زیســت اجازه عبور از پارک سرخه حصار را ندهد 
چه برنامه دیگری را دارید؟ گفت: چندی پیش با حضور شهردار 
تهران و رئیس سازمان محیط زیســت از کل مسیر آزادراه شهید 
شوشــتری بازدید کردیم و در بازدید قرار شد که شهرداری تهران 
سه گزینه را برای بررسی به محیط زیست ارائه کند و هیچ دلیلی 
نمی بینیم که از آن اراضی عبور نکنیم؛ چرا که فارغ از هزینه ها تمامی 
اقتضائات زیست محیطی دیده شــده و براساس شاخص های 
زیست محیطی این سه طرح عبور، پل و تونل طراحی شده است 

و امیدواریم پاسخ دهند.

 جابه جایی جانوران وحشی 
در باغ وحش ها باید با مجوز باشد

رییس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: هرگونه جابه جایی 
جانوران وحشــی در باغ وحش ها باید با اجازه کتبی ســازمان 
حفاظت محیط زیست انجام گیرد. علی سلاجقه، معاون رئیس 
جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت در نامه ای به 
مدیران کل محیط زیست اســتان ها دستور داد تا بر فعالیت باغ 
وحش ها نظارت جدی و مستمر داشته باشند و هرگونه جابه جایی 
جانوران وحشی در باغ وحش ها با اجازه کتبی سازمان حفاظت 
محیط زیست انجام گیرد. وی در این نامه عنوان داشت: با عنایت 
به حساسیت رسانه ای فعالان محیط زیست در خصوص عملکرد 
نامناسب باغ های وحش، باغ های پرندگان و مراکز نگهداری از 
حیوانات، از آنجایی که نقش معنی دار باغ های وحش در حفاظت 
و آموزش محیط زیست و شــناخت اهمیت حیوانات به عنوان 
بخشی از تنوع زیستی در پایداری و تعادل زیست بوم ها و ترویج 
فرهنگ حمایت از حیوانات غیر قابل انکار بوده و در صورت عدم 
کارکرد صحیح، اثر معکوس آن بــر روی عامه مردم )با تأکید بر 

کودکان(، غیر قابل جبران است.

اخبار
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مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان اعلام کرد که پالایشگاه اصفهان به عنوان 
اولین پالایشگاه ایرانی با توانایی آنالیز برخط زیست محیطی کوره ها محسوب 
می شود که با تلاش جوانان نخبه ایرانی با تجهیزات ساخت داخل با روش های 
نوین از مدل قدیمی به مدل دانش بنیانی تغییر هویت می دهد که این تغییرات 
جدید سبب شده است تا پایین بودن میزان آلایندگی پالایشگاه اصفهان حتی 

زیر حد استانداردهای ایران و آمریکا قرار بگیرد.
به گزارش خبرنگار شبکه خبری اقتصاد و تجارت، محسن قدیری، همچنین در 
حاشیه بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، 
تأکید کرد: تبادل دانش فنی و ارائه محصولات تولید داخلی توسط شرکت های 
ایرانی با شــرکت های داخلی و خارجی از مهمترین دلایل و دستاوردهای این 
نمایشگاه است. وی با اعلام اینکه، هلدینگ پتروپالایش اصفهان در حال ورود 
به جمع 500 شرکت برتر جهان و تبدیل شدن به یکی از ده پالایشگاه برتر جهان 
است، گفت: شرکت دستاوردهای دانش بنیان مهمی را به دست آورده است که از 
آن جمله می توان به آنالیزهای زیست محیطی آنلاین با کمک هوش مصنوعی 
اشاره کرد. به این ترتیب می توان به شفافیت در اطلاع رسانی نسبت به مردم ایران 
کمک کرد به همین منظور بر تلاش های شرکت برای دستیابی به استانداردهای 

روز دنیا و افزایش سودآوری تأکید شد.
مدیرعامل پالایشگاه اصفهان در این گفت وگوی صمیمانه، هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان را شــرکتی رو به پیشرفت و توســعه دانســت که با رویکرد مبتنی بر 
فناوری های روز و تلاش جوانان نخبه ایرانی، به تولیدات زیست محیطی و تولید 

داخلی فراگیر توجه ویژه ای دارد.
قدیری، افزایش سودآوری را از مهم ترین رویکردهای شرکت در جواب اعتماد 
سهامداران عنوان کرد و افزود: در حال ورود به میان 500 شرکت برتر دنیا و یکی 
از ده پالایشگاه برتر دنیا هستیم چرا که در زنجیره ارزش حرکت می کنیم. برای 
حصول به نتیجه  های برتر نیز برنامه ریزی هایی برای دستیابی به این چشم انداز 
به انجام رسانیده ایم که به سرعت در حال نزدیک شدن به آن هستیم.وی ادامه 
داد: ۶.۲ میلیارد یورو پروژه در دست اجرا داریم که تاکنون پیشرفت های خوبی 

داشته است. 
برای رسیدن به این مقصود تلاش کردیم تا تمامی تجهیزات و قطعات موردنیاز 
در این پروژه ها از طریق شرکت های داخلی تأمین شود و به نوعی داخلی سازی 

را با تلاش شرکت های ایرانی مدنظر قرار داده ایم.

میزان آلایندگی پالایشگاه اصفهان زیر حد استاندارد ایران و آمریکا
مدیرعامل پتروپالایش اصفهان در توضیح تعداد و روند فعالیت شــرکت های 
دانش بنیان و زیرمجموعه این هلدینگ نیز اظهار کرد: در حال حاضر شــرکتی 
به نام مشــعل پویا داریم که به تولید شارژر ماشــین های برقی و اینورتورهای 
انرژی خورشیدی و تولید سیســتم های کنترل ایرانی ورود کرده است. تمامی 
سیستم های کنترل که به دلیل تحریم ها امکان دستیابی به آنها وجود نداشت 
توسط نیروهای متخصص این شرکت داخلی سازی می شود. اولین سیستم 
کنترل در واحد KHD که توسط خانم ها مدیریت می شود برای اولین بار در ایران 
تا پایان ماه آینده راه اندازی خواهد شــد. وی اضافه کــرد: بهترین نرم افزارای 
دی سی اس دنیا را در حوزه سخت افزاری توانستیم با مهندسی معکوس، بومی 
سازی کنیم و تمام پالایشــگاه اصفهان که پالایشگاهی قدیمی بوده است را به 
وسیله همین نرم افزارها به روزرسانی می کنیم. حدود ۱50 شرکت دانش بنیان 
زیرمجموعه شرکت مشعل پویا می باشد که به طور اختصاصی این شرکت های 
دانش بنیان در حوزه نفت و انرژی کار می کنند. هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
با تأمین های حمایتی و مالی در روند ایده، طراحــی و خرید محصولات از این 
شرکت ها حمایت های خود را به انجام می رســاند. محصول دی سی ال اس یا 
همان سیستم های کنترل توسط چند شرکت دانش بنیان زیرمجموعه مشعل 
پویا با نماد »شــاهین« به نام شاهین شــهر تولید می شود.مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری پتروپالایش اصفهان تأکید کرد: در حال حاضر با کمک هوش 
مصنوعی تمام آنالیزهای کوره ها برای شــفافیت اطلاع رسانی زیست محیطی 
انجام می شود و تمامی مردم ایران می توانند به صورت شفاف و برخط حقیقت 
آلاینده نبودن فعالیت پالایشگاه اصفهان را بفهمند. میزان آلایندگی پالایشگاه 
اصفهان به مراتب از EP آمریکا نیز بهتر است و تمام کوره ها در شرایط بسیار خوب 
فعالیت می کنند. میزان آلایندگی حاصله از فعالیت پالایشگاه در شهر اصفهان 

0.0۱ درصد و در استان اصفهان 0.0۲ درصد است.

پروژه های ارزشمند هلدینگ پتروپالایش اصفهان
قدیری با بیان اینکه ۴۶0 پــروژه در این هلدینگ به انجام می رســد که تماماً 
زیست محیطی هســتند، گفت: با انجام این پروژه ها در حال نزدیک شدن به 
استانداردهای روز دنیا هستیم. در میان 500 شرکت دنیا قرار گرفتن نشان از این 
دارد که از نظر زیست محیطی، مسئولیت های اجتماعی، اشتغال و تولید داخل 

تمام استانداردهای روز دنیا رعایت شده اســت که باعث افتخار ایران و ایرانی 
اســت. تمام این موفقیت ها مدیون همان جوانان نخبه ایرانی اســت که زمان 
می خواستند از کشور خارج بشوند و اکنون با جذب در شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان مشغول به فعالیت های تأثیرگذار در اقتصاد و تولید 
کشور هستند.وی با بیان اینکه عملکرد سال گذشته پتروپالایش اصفهان را عالی 
توصیف کرد و توضیح داد: در سال ۱۴00 درآمد این مجموعه ۱۶ همت و یکسال 
بعد از آن به ۳۶ همت رسید. در ســال ۱۴0۲ باوجود اینکه تغییر نرخ خوراک به 
ضرر ما انجام شد میزان درآمد حاصله به ۴0 همت رسید که امیدواریم با اجرای 
پروژه های در دســت اجرا در ســال ۱۴05 تا ۱۴0۷ این میزان سود به چهار برابر 
افزایش پیدا کند.وی درخصوص چشم اندازهای شرکت با توجه به سیاست های 
درنظر گرفته شده مربوط به صنعت پتروشیمی، گفت: صنعت پتروشیمی ایران 
در حال حرکت در زنجیره ارزش است. تمام تولیدات پتروشیمی از جمله ال. پی 
جی، وکیوم آلتوم، نفت سفید، بنزین و گوگرد و حلال ها در این شرکت براساس 
حرکت در زنجیره ارزش تنظیم و تولید می شــود. اولین پالایشــگاه ایرانی در 
اصفهان است که در تمام این زنجیره برنامه های خود را به صورت صادرات محور به 
انجام می رساند. سال اول سیزده میلیون دلار صادرات انجام شد که در حال حاضر 
این رقم به صد میلیون دلار رسیده اســت. اکثر محصولات پالایشگاه اصفهان 
در آینده صــادرات محور خواهند بود. الکل چرب تولیدی این پالایشــگاه برای 
اولین بار در ایران به انجام می رسد. همچنین تولید کودهای شیمیایی سولفاته 
و فســفاته را می توان از دیگر محصولات تولیدی شرکت پتروپالایش اصفهان 
عنوان کرد که به جای واردات تماما در داخل تولید و تا دو سال دیگر تحویل داده 
می شود.مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان تأکید کرد: براساس قانون 
۶0 درصد سودحاصله میان سهامداران تقسیم می شــود و ۴0 درصد باقیمانده 
در پروژه ها و روند تکمیل آنها به کار گرفته می شــود. طبق مدیریت انجام شده 
قیمت محصولات تا ۴0 درصد کاهش پیدا کرده است. قیمت تمام شده بسیاری 
از تجهیزات موردنیاز این شرکت علیرغم وجود تورم و شرایط اقتصادی نسبت 
به ۱۲ سال پیش کمتر می باشد. با روش های جدیدی همچون EPCN قیمت 
پروژه ها به میزان چشــمگیری کاهش می یابد که یک کار کاملًا جدید در ایران 
است. طبق نظرسنجی انجام گرفته از ۶0 درصد فعالیت های مجموعه شرکت های 
گروه پتروپالایش اصفهان حدود ۹۴ درصد رضایتمندی به ثبت رسید.قدیری 
درباره تأمین برق موردنیاز پالایشگاه اصفهان، گفت: روند اجرا و احداث نیروگاه 

۱000 مگاواتی خورشیدی در زمینی به مساحت ۲000هکتار در جهت تأمین برق و 
انرژی موردنیاز پالایشگاه با جدیتی بیش از پیش دنبال می شود که با راه اندازی 
این نیروگاه می توانیم کمک شایانی در حوزه محیط زیست و فعالیت های مبتنی 
بر مسئولیت های اجتماعی را داشته باشیم. برنامه احداث و راه اندازی نیروگاه 
بادی را برای تکمیل زنجیره تأمین برق شبکه سراســری در دستور کار داریم. 
این موضوع همان عمل به شعار »ما می توانیم« است که توسط جوانان نخبه و 

متخصص ایرانی به اجرا گذاشته شده است.

۳ رویکرد مهم و اصلی پتروپالایش اصفهان در مسیر توسعه اقتصادی
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان درباره تغییرات مدیریتی در پالایشگاه، 
گفت: تاکنون ۱50 مدیر عوض شده است که علت این امر عدم انگیزه برای ورود به 
فعالیت های جدید و جوانگرایی بود. زیرساخت های درست در پروژه ها به گونه ای 
پیش می رود که با تغییرات مدیریتی نیز به آن لطمه تغییراتی وارد نشود. برای 
این مجموعه نقش آفرین در توسعه اقتصادی، وجود انگیزه و عمل به مسئولیت  
در حوزه مدیریتی به عنوان ســه رویکرد مهم مطرح است که به همین دلیل در 
میان ادارات، مدیریت دانش، مدیریت ریسک، حوزه حراست توانستیم رتبه برتر 
را به دست بیاوریم.وی تأکید کرد: در تمام مراحل اداری، روابط عمومی، تولید، 
آموزش از هوش مصنوعی اســتفاده می کنیم. دنیا در حال تغییر است و باید 
همراستا با تمام دنیا و فناوری های روز حرکت کنیم تا بتوانیم موفقیت های آینده 
را به دست بیاوریم. معیشــت و زندگی خانواده های ایرانی برای مدیران ایرانی 
باید مدنظر قرار بگیرد این همان خط مشی دنبال شده در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان است که توانسته در عرض یکسال شش شرکت دانش بنیان با نیروهای 
نخبه جوان و تمام متخصص ایرانی تحویل جامعه بدهد و هدفگذاری کردیم تا 
بتوانیم حدود ۲00 مدیر آموزش دیده و دارای دانش فنی روز دنیا تحویل اجتماع 
بدهیم. در علم مدیریت هیچ بن بستی وجود ندارد و اگر قرار باشد با تفکر سنتی 

حرکت بکنیم، به جز نابودی عایدی برای شرکت به ارمغان نخواهیم آورد.

مدیرعامل پتروپالایش اصفهان مطرح کرد:

دستاوردهای برجسته هلدینگ پتروپالایش در توسعه و نوآوری

بازار
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